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نفع  به  را  ماسک  بازار  قیمت،  کاهش 
کرد تمام  شمالی  خراسان  تولیدکنندگان 

دهد: می  گزارش  روستاها  در  بیکاری  و  مستمر  تورم  خشکسالی،  تداوم  پیامدهای  از  امروز  صبح 

کاشمر در  حاشیه نشینی  رواج 

نگاهی به آنچه در سال جاری بر گردشگری گذشت؛

 صنعت 10 درصدی

 در آستانه ورشکستگی
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ظریف در دیدار با همتای ایرلندی مطرح کرد؛
 ضرورت رفع کامل و موثر تحریم های 

آمریکا
محمـد جـواد ظریـف وزیر امـور خارجه کشـورمان امروز با سـایمون کاوونـی، وزیر خارجه 

ایرلنـد که شـب گذشـته در راس هیاتی وارد تهران شـده اسـت دیـدار و گفتگو کرد.
در دیـدار و گفتگـوی محمـد جـواد ظریف وزیر امور خارجه کشـورمان و سـایمون کاوونی 
وزیـر امـور خارجـه ایرلنـد موضوعـات مـورد علاقـه دو کشـور در حـوزه هـای دوجانبـه،  

منطقـه ای،  بیـن المللـی و همچنیـن برجـام مـورد گفتگـو وتبـادل نظر قـرار گرفت.
 ضـرورت تـداوم رایزنـی هـای سیاسـی و مبـادلات اقتصـادی از مهمترین عناویـن مورد 
گفتگـو در بخـش روابـط دوجانبـه بـود. وزیـر خارجـه ایرلنـد بـار دیگـر اعـلام کـرد کـه 
مطابـق ترتیبـات توافق شـده، سـفارت این کشـور بـه تدریج در تهـران بازگشـایی خواهد 

 . شد
در دیدار ظریف با همتای ایرلندی چه گذشت؟

بخـش دیگـر گفتگوهـای  دو وزیـر امـور خارجـه در خصـوص آخریـن تحـولات مربـوط 
بـه برجـام بـود. وزیـر امـور خارجه کشـورمان در ایـن خصوص بـار دیگر سیاسـت اصولی 
جمهـوری اسـلامی ایـران مبنـی بر ضـرورت رفع کامـل و موثـر تحریمهای غیـر قانونی 
آمریـکا بعنـوان گامـی کـه متعاقبـا منجر بـه بازگشـت گامهای جبرانـی ایـران خواهد بود 

را یادآور شـد. 
وزیـر امـور خارجـه ایرلنـد نیـز اظهـار داشـت ایـن کشـور در ظرفیـت عضویت غیـر دائم 
شـورای امنیـت و تسـهیل گر قطعنامـه 2231  این شـورا و نیز بعنوان عضـو اتحادیه اروپا 

برای تسـهیل ایـن فرآیند آمادگـی دارد. 
بررسـی نحـوه همکاری بـرای کمک بـه کاهش تنشـهای منطقه ای از دیگـر موضوعات 
مـورد گفتگـوی وزرای امـور خارجـه بود که طـی آن در خصـوص تحـولات منطقه خلیج 
فـارس، یمـن، عـراق، سـوریه، لبنـان، فلسـطین، افغانسـتان و قفقـاز گفتگو و تبـادل نظر 

. شد

وزیر خارجه چین: امیدواریم آمریکا 
تحریم های ناعادلانه علیه ایران را لغو کند

وزیـر امورخارجـه چیـن گفـت کـه امیـدوار اسـت آمریـکا تحریـم هـای ناعادلانـه علیـه 
ایـران را بـردارد.

بـه گـزارش خبرگـزاری رویتـرز، وانـگ یـی وزیـر امورخارجـه چیـن امـروز )یک شـنبه( 
در نشسـت خبـری سـالانه خـود ابـراز امیـدواری کـرد کـه دولت جدیـد آمریکا دسـت به 
اقداماتـی صادقانـه درقبـال ایـران بزنـد، ازجملـه تحریـم هـای ناعادلانـه علیـه ایـران را 

کند. لغـو 
وی همچنیـن گفـت کـه ایران نیـز می بایسـت رویکردی مسـئولانه در ایـن زمینه اتخاذ 

. کند
وانـگ یـی تصـح کرد: مـا امیدواریم که ایـران و آمریکا بتواننـد در یک رونـد متقابل و به 

صـورت گام بـه گام برای حل مسـائل پیرامون برجام قـدم بردارند.
ایسـنا نوشـت: دولـت جدیـد آمریکا علی رغـم اینکـه بارها از تمایـل خود برای بازگشـت 
بـه برجـام سـخن گفتـه و مدعی شـده اسـت کـه آمـاده مذاکره بـا ایـران برای پیوسـتن 
دوبـاره بـه ایـن توافـق اسـت اما تاکنـون هیچ اقـدام عملـی در این راسـتا و رفـع تحریم 

هـای وضع شـده علیـه کشـورمان انجام نداده اسـت.

نماینده روسیه: پس گرفتن قطعنامه اروپا 
علیه ایران نشانه عقلانیت است

نماینـده روسـیه در سـازمان هـای بیـن المللـی عقـب نشـینی اروپـا از صـدور قطعنامـه 
انتقـادی علیـه ایـران را نشـان دهنـده عقلانیـت و فهـم مشـترک دانسـت.

میخائیـل اولیانـوف نماینـده دائـم روسـیه نـزد سـازمان هـای بین المللـی در ویـن امروز 
)یـک شـنبه( در حسـاب کاربری خـود در توئیتر نوشـت: اطلاعات منفی بسـیاری پیرامون 
مـا در جریـان اسـت امـا واقعیـت آنچنان کـه تصور می شـود، بد نیسـت. به عنـوان مثال 
هفتـه گذشـته کـه E-3 )انگلیـس، فرانسـه، آلمـان( پیـش نویـس قطعنامـه عجیب خود 
درخصـوص ایـران را کنار گذاشـت، نمایـش عقلانیت و فهم مشـترک بـود. امیدواریم که 

در مـورد سـایر موضوعـات حیاتـی نیز عقل سـلیم غالب باشـد.
هفتـه گذشـته کشـورهای اروپایـی طـرف برجام پیـش نویس یـک قطعنامـه را در اختیار 
اعضـای شـورای حـکام آژانـس بین المللـی انرژی اتمـی قرار دادنـد که در آن نسـبت به 
آنچـه عـدم شـفافیت هسـته ای از سـوی ایـران عنوان شـده بـود، به ابـراز نگرانـی کرده 
بودنـد. امـا ایـن کشـورها در روزهـای اخیـر از این اقدام خـود عقب نشـینی کردند و پیش 

نویـس قطعنامه را پـس گرفتند.
اولیانـوف در روزهـای اخیـر بارها بر لزوم اتخاذ تصمیمات درسـت و مسـئولانه درخصوص 
برجـام تاکیـد کرده و خواسـتار به کارگیری دیپلماسـی بـرای حل اختلافـات در این زمینه 

و عبور از بن بسـت کنونی شـده اسـت.
وی روز گذشـته نیز در یک توئیت نوشـت: اکنون زمان تمرکز روی مسـیر سیاسـی برای 
احیـای برجـام اسـت. بـرای رسـیدن بـه این هـدف، لازم اسـت که گفـت وگوهـای غیر 

رسـمی در قالـب تمـام اعضای برجـام و آمریکا برگزار شـود.
ایـن دیپلمـات روس همچنیـن در مصاحبـه بـا یـک شـبکه تلویزیونـی روسـیه، رویکـرد 
آمریـکا بـرای بازگشـت بـه برجام، آن را سیاسـتی درسـت و عاقلانه ارزیابی کـرد و گفت: 
امـا در ایـن وضعیـت هـم آمریـکا و هـم ایـران شـروع به گفتـن ایـن کرده اند کـه طرف 
دیگـر مـی بایسـت قـدم اول را بردارد. این مسـیر به هیچ جا نمی رسـد. تنها راه پیشـرفت 
در ایـن زمینـه، همزمـان کـردن گام هـای عملـی بـه گونـه ای اسـت که هیچکـس فکر 

نکنـد وجهـه خود را از دسـت داده اسـت.
وی خاطر نشـان کرد: همگام سـازی و یک نقشـه راه مشـخص با دسـتورالعمل های گام 

بـه گام، تنهـا راه موفقیت )برای حفظ برجام( اسـت.

وزیر خارجه آمریکا: در رابطه با برجام مسیر 
دیپلماسی باز است

وزیـر امورخارجـه آمریـکا مدعـی شـد که مسـیر دیپلماسـی درخصـوص مذاکرات هسـته 
ای بـا ایـران باز اسـت.

وزارت امورخارجـه آمریـکا در صفحه رسـمی خـود در توئیتر اظهاراتـی را از آنتونی بلینکن 
وزیـر امورخارجـه ایـن کشـور در رابطـه بـا برنامـه جامع اقـدام مشـترک )برجام( منتشـر 

. کرد
در ایـن توئیـت آمـده اسـت: ›‹وزیـر خارجـه بلینکـن در رابطـه با مذاکـرات هسـته ای با 
ایـران گفـت، مـا به روشـنی مشـخص کـرده ایم که مسـیر دیپلماسـی باز اسـت. توپ در 

زمیـن ایـران اسـت کـه تصمیـم گیری کنـد موافق اسـت یـا خیر.‹‹
دولـت جدیـد آمریـکا علـی رغـم اینکـه بارهـا از تمایـل خـود بـرای بازگشـت بـه برجام 
سـخن گفتـه و مدعـی شـده اسـت کـه آمـاده مذاکره بـا ایران بـرای پیوسـتن دوبـاره به 
ایـن توافـق اسـت امـا تاکنـون هیچ اقـدام عملی در ایـن راسـتا و رفع تحریـم های وضع 

شـده علیه کشـورمان انجـام نداده اسـت.
ایسانوشـت: مقامـات جمهـوری اسـلامی ایـران تاکیـد دارند کـه آمریکا به عنـوان طرفی 
کـه توافـق هسـته ای را نقض کرده و از آن خارج شـده اسـت ابتدا باید بـه توافق بازگردد 

و بـا رفـع تحریم های وضع شـده علیه کشـورمان حسـن نیـت خود را نشـان دهد.

چه شد که تروئیکای اروپایی از صدور قطعنامه علیه ایران عقب نشینی کردند؟

دیپلماسی؛ تنها راه احیاء برجام
 هفته گذشته هفته بسیار 
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حوزه  در  حساسی 
با  خارجی  سیاست 
پرونده  محوریت 
هسته ای  فعالیت های 
دلیل  به  برجام  و  ایران 
احتمال  سنگین  سایه 
شورای  قطعنامه  صدور 
حاکم علیه تهران بود که 
این مهم متاثر از تحولات 
به  آن  از  پیش  هفته 
کل  مدیر  گروسی،  رافائل  سفر  خصوص 
تهران،  به  اتمی  انرژی  المللی  بین  آژانس 
پروتکل  داوطلبانه  اجرای  توقف  از  پیش 
الحاقی و به تبع آن بیانیه و توافق سوم اسفند 
با  که  بود  آژانس  با  اتمی  انرژی  سازمان 
نمایندگان مجلس روبه رو  تند  واکنش های 
شد و نهایتا هم از پنجم اسفند ایران رسما از 
پروتکل الحاقی خارج شد. حال برای بررسی 
تحولات هفته گذشته ابتدا باید به سراغ اقدام 
یکشنبه شب گذشته وزارت امور خارجه مبنی 
اروپایی ها برویم. به  بر رد پیشنهاد مذاکره 
رد  با  تهران  کارشناسان  از  ای  عده  عقیده 
پیشنهاد اروپا در رابطه با حضور در جلسه غیر 
به  آمریکا  معیت  در  برجام  اعضای  رسمی 
نحوی دست به یک فرصت سوزی دیپلماتیک 
زد و به باور برخی دیگر از کارشناسان اساسا 
این پیشنهاد هیچ فرصت دیپلماتیکی را در 
اختیار ایران قرار نداده بود. برای قضاوت اما 
باید نگاهی دقیق به تحولات جاری پیرامون 
فعالیت های هسته ای ایران و برجام بیندازیم. 
با آغاز به کار جو بایدن، ایالات متحده مسیر 
جدیدی را در قبال ایران گشود که به طور 
کلی متفاوت از دوران دونالد ترامپ بود. اما 
این مسیر هم بعد از گذشت بیش از یک ماه 
اکنون به این نقطه رسیده است که از یک 
طرف ایالات متحده آمریکا پیش شرط خود 
را مبنی بر بازگشت به برجام و لغو تحریم ها، 
کاهش  اقدامات  تمامی  از  ایران  بازگشت 
تعهدات برجامی قرار داده است و در آن سو 
نیز تهران هرگونه بازگشت به وضعیت قبل از 
18 اردیبهشت 98 را منوط به لغو تحریم ها 
دو طرف،  مواضع  این  پیرو  است.  داده  قرار 
بست  بن  نوعی  به  و  گره  یک  اکنون 
دیپلماتیک بر سر احیای برجام به وجود آمده 
قدری  را  مذاکرات  و  مناسبات  وضعیت  که 
بین  این  در  است.  کرده  مبهم  و  پیچیده 
و  وساطت  بر  مبنی  هایی  درخواست 
آمریکا  و  ایران  بین  اروپایی ها  میانجیگری 
برای خروج از این بن بست شکل گرفت. در 
هفته  دو  جلسه  در  نیز  اروپایی ها  راستا  این 
پیش خود با آنتونی بلینکن، وزیر امور خارجه 
حضور  بر  مبنی  پیشنهادی  متحده  ایالات 
آمریکا در جلسه غیر رسمی برجامی با حضور 
همه طرف های حاضر در توافق هسته ای و 
جمهوری اسلامی ایران مطرح کردند که این 
پیشنهاد بعد از پذیرش آمریکایی ها به ایران 
ارائه شد. اما این تحولات همزمان با آمادگی 
ماده  اجرای  برای  ایران  اسلامی  جمهوری 
اقدام  به  موسوم  مجلس،  مصوبه  مهم 
راهبردی برای لغو تحریم ها بود؛ مصوبه ای 
که دولت را موظف می کرد از پنجم اسفند ماه 
را  الحاقی  پروتکل  داوطلبانه  اجرای  توقف 
عملیاتی کند. همین امر باعث سفر مدیرکل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی به تهران شد 
که توافق و بیانیه سازمان انرژی اتمی را به 
دنبال داشت. طی این بیانیه و توافق فرصت 
سه ماهه ای از سوی جمهوری اسلامی ایران 
به آژانس و طرف های برجامی به خصوص 
اروپا و آمریکایی ها داده شد که اقدامی مثبت 
در قبال برجام انجام دهند و در این سه ماه 
نیز جمهوری اسلامی ایران تمام اطلاعات و 
تصاویر مربوط به فعالیت های هسته ای ایران 
را نزد خود نگاه می دارد و هیچ گونه گزارشی 
به آژانس داده نخواهد شد. در این مدت اگر 
اروپایی ها و آمریکا اقدامی عملی برای لغو 
تحریم ها انجام دادند، تهران هم گزارشات و 
تصاویر را به آژانس ارائه خواهد کرد در غیر 

این صورت تمامی اطلاعات پاک خواهد شد. 
که  داد  نشان  ماهه  سه  تاخیر  و  بیانیه  این 
به  نیت  حسن  با  ایران  اسلامی  جمهوری 
اروپایی ها و  برای  دنبال یک فرصت سازی 
دولت بایدن به منظور احیای برجام است. اگر 
چه این بیانیه و فرصت سه ماهه فشارهای 
زیادی را از سوی برخی جریان های سیاسی 
متاسفانه  اما  کرد.  وارد  دولت  به  مجلس  و 
بایدن  جو  دولت  خصوص  به  و  اروپایی ها 
اقدامات مثبتی مبنی بر لغو تحریم ها و احیای 
ایالات  آنکه  وجود  با  ندادند.  انجام  برجام 
در  را  دیپلماتیک  نمادین  اقدام  چند  متحده 
نتوانست  اما هیچ کدام  داد،  قرار  کار  دستور 
انتظارات جمهوری اسلامی ایران را برآورده 
کند. به هر حال باید این واقعیت را هم در نظر 
پیچیده  سیستم  یک  تحریم ها  که  گرفت 
است، بنابراین نمی توان انتظار داشت که با 
اما اگر  لغو شود،  یک فرمان این تحریم ها 
دولت بایدن روند لغو تحریم ها را آغاز می 
دیپلماتیک  گره  و  بست  بن  معضل،  با  کرد 
عمل  در  که  حال  نبودیم.  رو  روبه  کنونی 
آمریکایی ها تاکنون هیچ اقدام مثبتی در قبال 
که  اند  نداده  انجام  ایران  های  تحریم  رفع 
پاسخ مثبت و هم وزنی برای فرصت سه ماهه 
باشد،  آژانس  به  ایران  اسلامی  جمهوری 
اروپایی ها هم اصرار داشتند که ایالات متحده 
آمریکا بدون آن که اقدام مثبتی در قبال رفع 

در  دهد  انجام  برجام  احیای  و  ها  تحریم 
مذاکرات برجامی حضور پیدا کند.

این  بودند  کرده  عنوان  ها  اروپایی  البته 
حضور آمریکایی ها در مذاکرات برجامی یک 
به   1+4 کردن  تبدیل  برای  رسمی  حضور 
5+1 نیست، اما واقعیت این است که حضور 
آمریکا در مذاکرات برجامی یعنی تبدیل 1+4 
به 5+1 است. بنابراین پاسخ منفی جمهوری 
اسلامی ایران به درخواست اروپایی ها برای 
واکنشی  چه  اگر  مذاکرات  این  در  حضور 
به  توانست  می  اما  بود،  درست  و  منطقی 
شود  مطرح  تر  مناسب  و  تر  درست  شکلی 
مذاکره  از  فرار  به  متهم  ایران  نهایت  در  که 
و تخریب مسیر دیپلماسی نشود. این مسئله 
در کنار مصوبه مجلس مبنی بر توقف اجرای 
و  ها  اروپایی  الحاقی،  پروتکل  داوطلبانه 
ایالات متحده آمریکا را بر آن داشت که در 
جلسه شورای حکام آژانس قطعنامه ای علیه 
فعالیت های هسته ای ایران تدوین کنند. پیش 
تحولات جلسه شورای حکام  به  پرداختن  از 
نکته مهمتری که باید مورد ارزیابی قرار گیرد 
به پیشنهاد اروپایی ها مبنی بر انجام مذاکرات 
با  حال  می گردد.  باز  متحده  ایالات  و  ایران 
اسلامی  جمهوری  سوی  از  پیشنهاد  این  رد 
که تحولات هفته گذشته را به نقطه حساس 
تری رساند آیا می توان گفت که تنش تهران 
و  ناپذیر  میانجی  نقطه  یک  به  واشنگتن   -
برگشت ناپذیر رسیده است؟ در پاسخ به این 
سوال باید گفت که پیشنهاد اروپایی ها برای 
تنش  در  دیپلماتیک  وساطت  و  میانجیگری 
پیشنهاد  یک  آمریکا  متحده  ایالات  و  ایران 
کنونی  وضعیت  در  که  چرا  بود.  هوشمندانه 
مستقیم  مذاکره  برای  عزمی  و  تمایل  ایران 
ها  اروپایی  بنابراین  ندارد.  جو بایدن  دولت  با 
دیپلماتیک  و  سیاسی  وزن  از  توانستند  می 
اسلامی  جمهوری  مواضع  انتقال  برای  خود 
ایران به ایالات متحده آمریکا استفاده کنند. 
اروپایی  ایران،  اسلامی  جمهوری  اینکه  پس 
انتخاب  میانجیگری  و  وساطت  برای  را  ها 

کرد، فی نفسه انتخاب بدی نبود، اما به شرط 
آنکه تهران قبل از هرگونه تحرک دیپلماتیک 
اروپایی ها، مذاکرات و رایزنی های لازم را با 
تروئیکای اروپایی انجام می داد و مواضع خود 
را به درستی تبیین می کرد. اما صرف اینکه 
اروپا می تواند میانجیگر تنش ایران و ایالات 
متحده آمریکا باشد، آلمان، فرانسه و انگلستان 
توانند فرصت طلبی  آن داشت که می  بر  را 
و وساطت  میانجیگری  این  از  را  خاص خود 
دیپلماتیک داشته باشند. متاسفانه در این راستا 
اروپایی ها با اشتباه محاسبه به سمت دولت 
جو  بایدن گرایش پیدا کردند. به خصوص بعد 
که  مشکلاتی  و  ترامپ  دونالد  رفتن  کنار  از 
در چهار سال او بین ایالات متحده آمریکا با 
اروپایی ها شکل گرفت اکنون قاره سبز نگاه 
و  همراهی  برای  بایدن  جو  دولت  به  مثبتی 
دارد.  آتلانتیک  بیشتر در دو سوی  همسویی 
در چنین شرایطی پاریس، لندن و برلین خود 
علیه  بایدن  جو  دولت  با  واحدی  جبهه  در  را 
این  اند.  داده  قرار  ایران  اسلامی  جمهوری 
این  ها  اروپایی  که  است  شده  باعث  مسئله 
تلقی را داشته باشند که می توانند قدرت و زور 
سیاسی بیشتری را بر تهران پیرامون پرونده 
مسائل  حتی  و  برجام  هسته ای،  فعالیت های 
فرابرجامی اعمال کنند که باعث فشار بیشتر 
به ایران و امتیاز گیری خواهد شد. لذا ایران 

هم نتوانست از فرصت دیپلماتیک میانجیگری 
اروپایی ها به نحو احسن استفاده کند، اگرچه 
وجود  دیگری  های  حل  راه  بین  این  در 
داشت. برای مثال ایران می توانست از توان 
سیاسی دیگر اعضای برجام و مشخصا چین 
مسکو  و  پکن  اگرچه  کند.  استفاده  روسیه  و 
زاویه سیاسی خاصی با واشنگتن به خصوص 
دنبال  به  و  اند  کرده  پیدا  بایدن  جو  دوره  در 
میانجیگری در این تنش نیستند، اما جمهوری 
اسلامی صرفا به دلیل این که به وساطت و 
میانجیگری اروپایی بسنده کرد، سبب شد که 
آلمان، فرانسه و انگلستان هم در جبهه ایالات 
متحده آمریکا قرار گیرند. در صورتی که اگر 
تروئیکای  را در کنار  ایران »روسیه و چین« 
اروپایی به عنوان مجموعه بازیگران واسط قرار 
می داد و 4+1 را مامور تعدیل تنش تهران و 
واشنگتن می کرد با وضعیت کنونی و به تبعش 
ها  اروپایی  های  درخواست  و  زیاده خواهی ها 
مبنی بر پیش شرط هایی در خصوص توان 
برخی  حضور  یا  و  ای  منطقه  نفوذ  موشکی، 
برجامی مواجه  از کشورها در مذاکرات  دیگر 
اشتباه  همین  دلیل  به  متاسفانه  شد.  نمی 
عملکرد ایران در وساطت اروپایی ها عملا کار 
از  اقدام مثبتی  به جایی رسید که هیچ گونه 
سوی تروئیکای اروپایی و آمریکا در خصوص 
برجام شکل نگرفت و نهایتا جمهوری اسلامی 
برای حضور  قاره سبز  مذاکره  پیشنهاد  ایران 
در مذاکرات برجامی را رد کرد که به تبعش 
ایران را به دنبال  هم هجمه رسانه ای علیه 
داشت. چون رد پیشنهاد مذاکره از جانب تهران 
اقدام مثبت و سازنده ای برای حفظ وجهه و 
چهره دیپلماتیک جمهوری اسلامی ایران در 
سطح افکار عمومی و رسانه ها نبود، مگر اینکه 
از  پیشنهاد  این  رد  برای  قانع کننده ای  توجیه 
سوی جمهوری اسلامی ایران مطرح می شد 

که این توجیه هم بیان نشد.
واقعیت این است که در دوران اعمال سیاست 
همچنین  و  ترامپ  دونالد  حداکثری  فشار 
پیشین  جمهور  رئیس  که  دیگری  اقدامات 

ایالات متحده آمریکا در قبال خود اروپایی ها 
و  کارخانجات  ها،  شرکت  گرفت  پیش  در 
بانک های اروپایی ها دچار ضررهای بسیاری 
ای  تعرفه  جنگ  سو  یک  از  که  چرا  شدند. 
فشار  سیاست  پیگیری  نیز  و  آمریکا  و  اروپا 
جمهوری  علیه  ترامپ  دونالد  حداکثری 
مانند  مهمی  بازار  اینکه  بر  علاوه  اسلامی 
با  مواقعی  در  حتی  گرفت،  اروپا  از  را  ایران 
آمریکا  متحده  ایالات  سنگین  جریمه های 
اروپایی ها ضربه  مواجه شد. لذا در مجموع 
سختی از سیاست های دونالد ترامپ خوردند. 
اروپایی  بایدن،  با روی کار آمدن جو  اکنون 
خواهان  و  اند  غنیمت شمرده  را  فرصت  ها 
نزدیکی هر چه بیشتر بین دو سوی آتلانتیک 
جدی  بسیار  مشکلات  که  چند  هر  هستند. 
بین اروپا و ایالات متحده آمریکا وجود دارد 
که به سادگی و در کوتاه مدت قابل حل و 
فصل نیست، اما به دلیل آن که موضع جو 
فعالیت های هسته ای  پرونده  قبال  در  بایدن 
ایران و برجام زیر سوال بردن سیاست دونالد 
ترامپ بود، باعث شد که اروپایی ها هم تمایل 
باشند  داشته  بایدن  جو  سمت  به  بیشتری 
بگیرد.  شکل  ایران  علیه  واحدی  جبهه  تا 
مد  را هم  نکته  این  باید  حال  عین  در  ولی 
خصوص  به  و  ها  اروپایی  که  داد  قرار  نظر 
در  بایدن  جو  دولت  مواضع جدید  با  فرانسه 
مشکلاتی  نیز  و  سعودی  عربستان  قبال 

نخست  نتانیاهو،  بنیامین  با  بایدن  جو   که 
یک  دنبال  به  دارد  صهیونیستی  رژیم  وزیر 
اروپا  که  چرا  سیاسی هستند.  طلبی  فرصت 
احساس  حاضر  حال  در  فرانسه  محوریت  با 
در  آمریکا  حضور  خلاء  واسطه  به  کند  می 
خاورمیانه  برای  تواند  آلترناتیوی  می  منطقه 
پیش  کردن  مطرح  با  پاریس  لذا  باشد. 
دنبال  به  منطقه ای  و  موشکی  های  شرط 
سعودی  عربستان  با  خود  مواضع  نزدیکی 
آلترناتیو  این  که  است  صهیونیستی  رژیم  و 
آمریکا  حضور  کنونی   موقت  خلاء  دلیل  به 
در غرب آسیا به شکل پررنگ تری محقق 
شود تا از طریق این آلترناتیو به منافع خود 
بیشتر  تسلیحاتی  قراردادهای  پیگیری  مانند 
با کشورهای  اقتصادی و تجاری  توافقات  و 
همین  به  یابند.  دست  فارس  خلیج  حاشیه 
دلیل اروپا با محوریت فرانسه اکنون به دنبال 
پیش شرط های فرابرجامی، حضور اسرائیل و 
عربستان در مذاکرات با ایران و یا حتی نقش 
آفرینی پررنگ تر در قبال صدور قطعنامه ای 
ضد فعالیت های هسته ای ایران در نشست 
شورای حکام بودند. حال در چنین شرایطی 
ضمن  ها  فرانسوی  محوریت  با  اروپا  که 
نزدیکی بیشتر با دولت بایدن در قبال ایران 
به دنبال یک فرصت طلبی برای همسویی با 
اسرائیل و عربستان سعودی نیز هستند، ایران 
باید با هوشمندی سیاسی و دیپلماتیک پادزهر 
موثرتری را در قبال اروپایی ها ایجاد می کرد. 
موثرترین پادزهر سیاسی و دیپلماتیک ایران 
فرانسه  اروپایی ها و  رفتارهای  این  برابر  در 
این است که ما به دنبال یک تعامل روشن و 
سازنده با کشورهای عربی حاشیه خلیج فارس 
باشیم تا این فرصت در اختیار اروپایی ها قرار 
نگیرد. به هر حال همان گونه که جمهوری 
در  تحولات  صحنه  تغییر  با  ایران  اسلامی 
در  طالبان  با  را  مذاکراتی  اکنون  افغانستان 
دستور کار قرار داده است و حتی کار به جایی 
تهران حضور  در  طالبان  مقامات  که  رسیده 
پیدا می کنند چرا ما نباید با کشورهای عربی 

حاشیه خلیج فارس و به خصوص عربستان 
وگو  گفت  و  مذاکره  مصالحه،  وارد  سعودی 
اقتضائات  مسئله  نباید  حال  هر  در  شویم؟ 
ژئوپلتیک منطقه حاشیه خلیج فارس و منافع 
مشترک بی شمار ایران در این منطقه ذیل 
با کشورهای عربی حاشیه خلیج  همسایگی 
خاطر  به  نباید  آیا  ببریم.  خاطر  از  را  فارس 
حفظ همین منافع هم که شده این مذاکرات 
یه صورت جدی تر و هرچه سریع تر مطرح 
شوند؟ برای مثال جمهوری اسلامی ایران در 
یک اقدام ابتکاری می تواند سفیر حسن نیتی 
را معین کند که سابقه روشن و قابل دفاعی 
در منطقه داشته باشد و مهمتر از آن از توان 
گذشته  روابط  احیای  برای  دیپلماتیک  لازم 
جو  تا  باشد  برخوردار  کشورها  این  با  ایران 
ضد ایرانی حاکم بر منطقه که اکنون بهترین 
فرصت را در اختیار مقامات صهیونیستی قرار 
داده است را تعدیل و حتی کنار بگذارد. اگر 
این جو و فضای ضد ایرانی و ایران هراسی 
پیدا  تعدیل  دیپلماسی  و  مذاکره  با  کنونی 
نکند، تهران باید هزینه بیشتری را در قبال 
کشورهای  پیرامون  فعلیش  های  سیاست 
حاشیه خلیج فارس پرداخت کند. در نهایت 
اما روز پنج شنبه اروپایی ها از صدور قطعنامه 
علیه جمهوری اسلامی ایران در شورای حکام 
صرف نظر کردند. کما این که آلمان، انگلیس 
بینایه رسمی ضمن اشاره  و فرانسه در یک 
به این مهم که طرح خود برای ارائه قطعنامه 
علیه ایران در جلسه شورای حکام را متوقف 
کرده اند، نسبت به اینکه ایران در این زمان 
وارد گفت وگوهای اساسی با آژانس بین المللی 
کردند.  امیدواری  ابراز  شود،  اتمی  انرژی 
اقدام  بود؟  چه  نشینی  عقب  این  دلیل  اما 
شورای  در  قطعنامه  صدور  برای  اروپایی ها 
حکام با در نظر گرفتن واکنش احتمالی تهران 

تبعات گسترده منفی را به دنبال داشت.
اسلامی  جمهوری  مقامات  حال  هر  به 
صدور  به  منتهی  اخیر  روزهای  طی  ایران 
و  هشدار  حکام  شورای  در  قطعنامه ای 
صورت  در  که  کردند  مطرح  را  تهدیدهایی 
اقدماتی  و  واکنش ها  چه  قطعنامه  تصویب 
را در دستور کار قرار خواهند داد. بنابراین در 
یک ارزیابی از هزینه ها و فرصت ها، اروپا 
احتمالی  تناسب تهدیدها و واکنش های  به 
ایران به این نتیجه رسیده است که فواید و 
فرصت های عدم صدور این قطعنامه بیشتر از 
هزینه های آن است. خصوصا که اروپا به هیچ 
وجه تمایلی ندارد صدور قطعنامه علیه پرونده 
فعالیت هسته ای ایران در شورای حکام به 
منجر شود.  مذاکره  میز  از  تهران  دور شدن 
که  دارند  و  داشته  نظر  در  ها  اروپایی  اتفاقا 
این قطعنامه باعث فشار و وادارکردن تهران 
بنابراین  شود.  مذاکره  میز  به  نزدیکی  برای 
اروپایی ها در هر لحظه که به این یقین و 
گمان برسند که با صدور قطعنامه و عملیاتی 
ایران، تنش  تهدید جمهوری اسلامی  شدن 
و تقابل جای دیپلماسی را خواهد گرفت، از 
صدور قطعنامه منصرف می شوند، کما اینکه 
روز پنجشنبه این اتفاق روی داد. به هر حال 
در این شرایط، نه اروپایی ها، نه ایالات متحده 
آمریکا و نه جمهوری اسلامی ایران به دنبال 
کردن  رنگ  کم  متعاقبش  و  تنش  تشدید 
مسیر دیپلماسی برای خروج از این وضعیت 
به  از  طرفین  از  کدام  هیچ  که  چرا  نیستند. 
شد؛  نخواهد  منتفع  شرایط  این  آمدن  وجود 
مسیری که در نهایت به توقف گفت وگوها و 
ایجاد بحران منجر خواهد شد. حال که اروپا از 
صدور قطعنامه در شورای حکام عقب نشینی 
کرده است یعنی تمایل دارد به جای تنش، 
مذاکره در دستور کار قرار گیرد. پس بازگشت 
به مذاکره فی نفسه مثبت است، اما مذاکره 
باید در چهارچوب تعهدات عملی طرفین به 
برجام شکل گیرد. بنابراین منطق دیپلماتیک 
جمهوری اسلامی ایران کاملا روشن است. 
هر چند در این بین امکان دارد برخی از افراد 
و جریان های سیاسی در داخل کشور مخالف 
این رویه باشند، اما این مسائل نگران کننده 

نیست.

آخرین تحولات از برجام

در این شرایط، نه اروپایی ها، نه ایالات متحده آمریکا و نه جمهوری اسلامی ایران به دنبال تشدید تنش و متعاقبش کم رنگ 

کردن مسیر دیپلماسی برای خروج از این وضعیت نیستند. چرا که هیچ کدام از طرفین از به وجود آمدن این شرایط منتفع 

نخواهد شد؛ مسیری که در نهایت به توقف گفت وگوها و ایجاد بحران منجر خواهد شد. حال که اروپا از صدور قطعنامه 

در شورای حکام عقب نشینی کرده است یعنی تمایل دارد به جای تنش، مذاکره در دستور کار قرار گیرد. پس بازگشت 

به مذاکره فی نفسه مثبت است، اما مذاکره باید در چهارچوب تعهدات عملی طرفین به برجام شکل گیرد. بنابراین منطق 

دیپلماتیک جمهوری اسلامی ایران کاملا روشن است

,,
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جزئیات افزایش حقوق کارکنان و بازنشستگان و دریافتی بالای ۱۰ میلیون                           
افزایــش 25 درصــدی حقــوق کارکنان و 
بازنشستگان در شــرایطی در مجلس مصوب 
شد که دریافتی های بالای 10 میلیون تومان 
مشمول این 25 درصد نشده و فقط به میزان 
ثابت دو میلیــون و 500 هزار تومان افزایش 

حقوق دارند.
به گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به نقل 
از ایســنا، سخنگوی بودجه 1400 و همچنین 
رئیس امــور پایش تعهدات دولــت و تجهیز 
منابع ســازمان برنامه و بودجــه در رابطه با 
تغییرات حقوقی اعمال شــده برای کارکنان و 
بازنشســتگان در جریان بررسی لایحه بودجه 

در مجلس توضیحاتی ارائه کرده است.
وی با اشــاره به آنچــه در تبصره 12 لایحه 
بودجه سال آینده از سوی دولت برای افزایش 
حقوق کارکنــان پیش بینی شــده بود گفت 
که پیشــنهاد دولت افزایــش ضریب حقوق 
گروه های مختلف حقوق بگیر در دستگاههای 
اجرایی با 25 درصد بود و  حداقل پرداختی سه 
میلیون و 500 هزار تومان پیش بینی شد که 
این موضوع برای بازنشســتگان نیز عمومیت 

داشت.
خانلو با اشــاره بــه تغییراتی کــه در جریان 
بررســی لایحه بودجه در کمیســیون تلفیق 
بــرای افزایش حقوق اعمال و مصوب شــده 
اســت افزود: در نهایت آنچه که مصوب شده 
به نحوی است که افزایش حقوق کارکنان  و 

بازنشستگان بیش از 25 درصد نیست و نسبت 
به آخرین حکم کارگزینی آنها درســال 1399 
اعمال می شــود، اما این 25 درصد مشمول 

تمامی کارکنان و بازنشستگان نمی شود.
سخنگوی ســتاد بودجه با اشــاره به مصوبه 
مجلس مبنی بــر اینکه میزان افزایش حقوق 

هیچ فردی نســبت به سال جاری نباید بیش 
از دو میلیون و 500 هزار تومان باشد توضیح 
داد: در این شــرایط حقوق هــای بالای 10 

میلیون تومان به هیچ عنوان مشمول افزایش 
25 درصدی حقوق نشده و فقط رقم ثابت دو 
میلیون و 500 هــزار تومان به آنها اختصاص 

پیدا می کند.
به گفتــه خانلو با مصوبه مجلــس نیز در هر 
صورت حداقل دریافتی در ســال آینده  ســه 

میلیون و 500  خواهد بود.
وی درباره پاداش پایــان خدمت کارکنان نیز 
گفت که با مصوبه مجلس در ازای هر ســال 
خدمت حداکثر تا 30 ســال و تا ســقف 4۷2 

میلیون تومان تعیین شده است.
این مقام مســئول در سازمان برنامه و بودجه 
یادآور شــد که در هر حال آنچه که توســط 
شــورای نگهبان تائید و به عنوان قانون ابلاغ 

شود لازم الاجرا خواهد بود.
این تغییرات درحالی اعمال می شود که پیش 
از این در سال 1398 هم افزایش حقوقی که 
مجلــس مصوب کرد بــدون ضریب و با رقم 
ثابت 400 هــزار تومان بود که مدت ها مورد 

بحث قرار داشت.
از ســویی اکنون این موضوع مطرح است که 
با حذف درصــد افزایش حقوق برای دریافتی 
بالای 10 میلیون تومــان تا چه حد پرداختی 
متناسب  با سوابق، تحصیلات جایگاه کاری و 
وضعیت کارکنان  و بازنشستگان اعمال شده 
و مبنای تعیین این رقم دو میلیون و 500 هزار 

تومان چیست؟                  

کاهش قیمت، بازار ماسک را به نفع 
تولیدکنندگان خراسان شمالی تمام کرد

رئیس کمیته اقتصادی تولید، توزیع و تامین ســتاد بحران کرونا در خراسان شمالی گفت: کاهش 
قیمت، بازار ماسک را به نفع تولیدکنندگان خراسان شمالی تمام کرد.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایســنا، محمدرضا موفق در پاســخ به این سوال که 
چندی پیش تولیدکنندگان اســتانی ماسک برای فروش محصولات خود با مشکلات جدی مواجه 
شــده بودند، اظهارکرد: در واقع هر چه ماســک ها با کیفیت بیشــتر و قیمت کمتر توزیع شود، 

متقاضی های بیشتری خواهد داشت.
وی افزود: برای اینکه تقاضا برای ماســک های تولیدی داخل استان بیشتر شود با تولیدکنندگان 
صحبت شــده اســت تا قیمت ها را کاهش دهند که در همین راســتا قیمت ها از 900 تومان به 

۶00 تومان رسیده است.
موفق ادامه داد: شــاید یکی از دلایلی که موجب شــده بود تا فروش ماسک تولید شده در داخل 

استان با مشکل مواجه شود، موضوع قیمت آن بوده است.
وی بیان کرد: با پیگیری های انجام شــده، قیمت ماســک تولید اســتان کاهش یافته است و از 

سوی دیگر دو واحد تولیدی ماسک در داخل استان موفق شده تا لیبل آی مک را دریافت کند.
این مقام مسئول تصریح کرد: از سوی دیگر در یک بازه زمانی واحدهای تولیدکننده ماسک مجوز 
خروج ماسک به خارج استان را نداشتند اما در حال حاضر این اجازه به خارج استان و حتی خارج 

کشور داده شده است.

رشد نقدینگی با تکالیف بودجه ۱۴۰۰ 
به بانک مرکزی

رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه امکان تشــدید رشــد نقدینگی از ناحیه بودجه کشور وجود 
دارد، گفت: اعداد و ارقام بودجه مصوب و تبصر  های متعدد آن دربرگیرنده احکامی برای تکلیف به 
بانک مرکزی و سیســتم بانکی است که نتیجه آن می تواند انتشار پول پر قدرت و رشد نقدینگی 

باشد.  
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از مهر، عبدالناصر همتی در یادداشــت اینســتاگرامی 
خود نوشــت: از این که بودجه سال 1400 کشور، با تفاهم نسبی دولت و مجلس تعیین تکلیف و 

به تصویب نهایی رسید جای شکر دارد.  
وی افزود: فارغ از محاســن و ایراداتی که می توان به محتوای بودجه گرفت، یک نکته مشخص 
شد: همه دولت ها و مجالس، علیرغم انتقاد از رشد نقدینگی و تورم، حتی با پرچم اصلاح ساختاری 

بودجه، نهایتآ به بودجه ای با توان رشد بالای نقدینگی رضایت می دهند.  
همتی ادامه داد: درحالیکه مجلس محترم همزمان در صدد تصویب طرحی، برای اصلاح ســاختار 
اداره بانک مرکزی، با هدف تقویت اســتقلال و نیز پاسخگویی بیشتر بانک مرکزی است، اعداد 
و ارقــام بودجه مصوب و تبصر  های متعدد آن دربرگیرنده احکامی برای تکلیف به بانک مرکزی و 

سیستم بانکی است که نتیجه آن می تواند انتشار پول پر قدرت و رشد نقدینگی باشد.  
رئیس کل بانک مرکزی گفت: کنترل نقدینگی و تورم مهمترین هدف بانک مرکزی است. باتوجه 
به امکان تشــدید رشــد نقدینگی از ناحیه بودجه کشور، یکی از راه های کنترل رشد نقدینگی نیز 
تشــدید کنترل ترازنامه بانک ها است و این شــاید درتناقض با تکالیف بودجه و همچنین برنامه 
خروج از رکود قرار گیرد. بانک مرکزی این انتظار را هم دارد که دولت و مجلس در مسیر کنترل 

نقدینگی و تورم پشتیبان بانک مرکزی باشند.

اسکناس ۵۰۰۰ تومانی جدید منتشر شد
سری ســوم اســکناس 5000 تومانی طرح آرامگاه حافظ در پشت این اســکناس، توسط بانک 

مرکزی منتشر شد.
بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایرنا، بر روی اســکناس های جدید 5000 تومانی 
همچون ســری های قبلی تصویر حضرت امام خمینی)ره( و در پشت این اسکناس این بار طرحی 
از آرامگاه حافظ  با بیت »هرگز نمیرد آن که دلش زنده شــد به عشــق ثبت است بر جریده عالم 

دوام ما« نقش بسته است.
طبق اعلام بانک مرکزی،  از ویژگی های امنیتی اسکناس جدید 5000 تومانی می توان به طراحی 
خطی ســه بعدی، تصویر مکمل طرح مخفی، چاپ برجســته، ریز نوشته )میکرو پرینت( علامت 
مخصوص روشــندلان، واتر مارک، نخ امنیتی پنجره ای هولوگرافیک، نخ امنیتی پنهان و شماره 

سریال اشاره کرد.

قطع بیش از ۲ میلیون کارتخوان فاقد مالیات
بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران با غیرفعال کردن حــدود 2.5 میلیون ترمینال، تکمیل و 
صحت سنجی اطلاعات بالغ بر 4.۷ میلیون ترمینال پذیرش دیگر و ارائه اطلاعات آن ها به سازمان 
امور مالیاتی در حال تکمیل آخرین مراحل اجرای مســئولیت های خود نسبت به قانون پایانه های 

فروشگاهی است.
بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایســنا، بانک مرکزی بر اســاس ماده 11 قانون 
پایانه های فروشــگاهی نســبت به ســاماندهی دســتگاه های کارتخوان و درگاه های پرداخت 
الکترونیکی اقدامات مهمی انجام داده و روند این عملیات با همکاری ســازمان امور مالیاتی ادامه 

دارد. 
بنابــر  اعلام معاونت فناوری های نوین بانک مرکزی تا کنون اطلاعات چهار میلیون و ۷00هزار 
کارت خوان و درگاه پرداخت که پیش از این در ســامانه مؤدیان مالیاتی ثبت نشــده بود، پس از 
تکمیل و صحت ســنجی اطلاعات برای تشکیل پرونده مالیاتی به سازمان امور مالیاتی ارائه شده 

است.
همچنین زیرســاخت های فنی و مقرراتی لازم نیز به گونه ای فراهم شــده که از بیستم دی ماه 
گذشــته هر متقاضی جدید ترمینال پرداخت ابتدا ملزم به تشــکیل پرونده مالیاتی اســت و روال 
تخصیص ترمینال به متقاضی جدید تنها پس از ثبت نام در ســامانه و دریافت کد رهگیری ادامه 

خواهد یافت.
عــلاوه بر این دو میلیون و 100 هزار کارتخوان و درگاه پرداخت اینترنتی غیرفعال یا کم تراکنش 

نیز که فاقد پرونده مالیاتی بودند، قطع شدند.
این تعداد علاوه بر 3۶0 هزار کارتخوان و درگاه پرداخت اینترنتی است که در مرحله قبل به علت 

نامعتبر بودن کد ملی و شناسه ملی نامعتبر یا پرونده مالیاتی غیرفعال قطع شده بودند.

طرح محدودیت های صادراتی میوه در دستور 
کار کارگروه تنظیم بازار

پیرو تاکید مقام معظم رهبری و برای تامین اقلام مورد نیاز بازار داخل و ایجاد تعادل در قیمت ها، 
طرح محدودیت های  صادراتی میوه تا پایان ماه مبارک رمضان در دستور کار ستاد تنظیم بازار قرار 
دارد.به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از وزارت صمت، در راســتای تأمین کالای مورد 
نیاز بازار داخل و با توجه به افزایش میزان تقاضا در 2 مناســبت عید نوروز و ماه مبارک رمضان، 
پیشــنهاد ایجاد محدودیت های صادراتی برای ایام پرمصــرف در کارگروه تنظیم بازار مطرح و با 
مخالفت هایی روبرو شــد.به دنبال پیشنهاد مطروحه و مخالفت های صورت گرفته، قول مساعد در 
جهت حفظ کنترل عرضه بازار در راستای تثبیت قیمت ها از سوی وزارت جهاد کشاورزی داده شد.

پیرو تأکیدات مقام معظم رهبری در کنترل بازار به ویژه ایام پایانی سال و حفظ و ثبات بازار میوه، 
تأمین کالا به مقدار کافی و با قیمت مناســب برای این ایام، به صورت جدی در دستور کار ستاد 
قرار گرفت و وزارت متبوع ضمن عرضه مرکبات در ایام پایانی ســال، و ایجاد بســترهای جدید 
عرضــه با هدف کاهش قیمت ها، طرح ایجاد محدودیت های صادراتی تا پایان ماه مبارک رمضان 

در دستور کار کارگروه تنظیم بازار قرار دارد.

خبر

نگاهی به آنچه در سال جاری بر گردشگری گذشت؛

صنعت 10 درصدی در آستانه ورشکستگی
از  13ماه  حوالی 
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کــه  زمانــی 
بــا  ایــران 
س  و یــر و
منحوس کرونا 
به گریبان  دست 
شــده، می گذرد. 
ایــن در حالــی 
صنعت  که  است 
گردشگری نیز به 
اکثــر  ماننــد 
مشــاغل در جهان به شدت از این 
مساله متضرر شــده است و فعالین 
ایــن حوزه تحت تاثیــر این بحران 
جهانی با شــرایط دشواری دست و 

پنجه نرم می کنند.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« 
گردشــگری  صنعت  آمارها  برطبق 
ناخالص  درآمد  از  10درصــد  حدود 
جهان را به خود اختصاص می دهدکه 
با تعطیلــی این صنعــت در جهان 
حدود 319 میلیون شــغل مرتبط به 
این حوزه با مشکلات فراوانی روبرو 
شده است. چراکه میزان سفر نه تنها 
در ایران بلکــه در جهان با کاهش 

مواجه شده است. 
در این بیــن صاحب نظران و فعالین 
این عرصه معتقدند کرونا گردشگری 
را زمین گیر کرده  ایــران  متزلــزل 
و بســیاری از افراد شــاغل در این 
زمینــه متضرر شــده اند. بنابراین با 
توجه به مهار نسبی کرونا در کشور 
وتعطیــلات نــوروز 1400 انتظــار 
می رود تا بتوان سفرهای بی خطری 
را برنامه ریــزی کــرد. در مقابل نیز 
افراد فعال در حوزه بهداشت و درمان 
کشور ابراز می کنند که عادی پنداری 
در شــرایطی که سیستم بهداشت و 
درمان به صورت شبانه روزی نهایت 
تلاش خود را کرده تــا آمار ابتلا و 
فوتی ها را پایین بیاورد، قطعا دوباره 
ما را به شرایط خطرناک همه گیری 

کرونا بازمی گرداند.
بیکاری و انزوای روحی حاصل 

از کرونا
در ایــن خصوص یک کارشــناس 
حوزه گردشگری در گفتگو با »صبح 
امروز« می گوید: صنعت گردشگری 

از همــان ابتــدای شــیوع بیماری 
به دلیل مســائلی چون رعایت فاصله 
اجتماعــی، منع تــردد و ممنوعیت 
سفر بیشترین آســیب را دیده است. 
به گونه ای که بیش از یک سال است 
که نتوانسته از هیچ یک از تعطیلات، 
مناســبت ها و ایامــی که همیشــه 
به عنوان زمان پیک این حوزه مطرح 

می شد، استفاده کند.
اکبرنــژاد می افزاید: همــه ما خوب 
می دانیم که در شــرایطی به ســر 
می بریم که کرونا جان بســیاری از 
هموطنــان را گرفته اســت. در کنار 
ایــن مصیبت بی کاری، مشــکلات 
اقتصادی، استرس های تنها ماندن و 
محدودیت هــای منع تردد هم وجود 
دارد و تمام این موارد دست در دست 
هم به انزوای روحی افراد می انجامد 
و بــرای مقابله با این انزوا باید کمی 

از محدودیت ها بکاهیم.
وی ادامــه می دهــد: آنچــه که از 
ذهن همه دور مانده این اســت که 
میلیون ها میلیــون ایرانی به صورت 
مســتقیم و غیرمســتقیم از صنعت 
گردشگری کســب درآمد می کردند، 
اما اکنون دچــار چالش های بزرگی 
شــده اند. در شرایط اقتصادی کنونی 
توسعه صنعت گردشگری بخصوص 
گردشــگری بومی توســط تورهای 
تائید وزارت بهداشت و وزارت  مورد 
میراث و گردشگری، منجر به رونق 
اقتصادی و اشــتغالزایی و توســعه 
مناطق کمتر توسعه یافته خواهد شد 
و شاید به همین دلیل است که نباید 

از بومگردی کشور غافل شد.
تشابه نوروز 1400 با کریسمس 

2021
وی با اشــاره به اینکه »براســاس 
از ویروس کرونا  بعــد  پیش بینی ها، 
سال  سالیان  گردشگری  هم صنعت 
تحت تاثیر خواهد بود« می گوید: در 
این یک ســالی که گذشت، عادات 
ســفر تغییراتی اساسی کرد. بنابراین 
راهکارهای  بایــد  امــروز  از همین 
علمــی ارائه داد تا بتوانیم با مدیریت 
و برنامه ریــزی صحیح هرچه زودتر 
این معضلات را از ســر راه صنعت 

گردشگری کشور برداریم.

این کارشــناس حوزه گردشــگری 
به تجربیات کشــورهای  اشــاره  با 
پیشرفته در خصوص سفر در دوران 
کرونا مطــرح می کند: بســیاری از 
کشــورها که از در حال عبور از این 
بحران هســتند تجربیات ارزشمندی 
دارند که در ســایه آنها،شــاهد رشد 
هستند،  کشورشــان  در  گردشگری 
بنابراین باید از این تجربیات استفاده 
در شــرایط  ما  کنیم.نــوروز 1400 
مشــابه با کریســمس 2021 است. 
به طور نمونــه در انگلیس، برخلاف 
همیشــه خبری از جشن و پایکوبی 
نبود، اما در مقابل خبری از منع تردد 
و ممنوعیت ســفر نیز وجود نداشت. 
استرالیا نیز تجمعات بیش از 10 نفر 
را ممنوع اعلام کرد اما برای ســفر 

ممنوعیت قائل نشد!
کنترل با نظارت گسترده تر

پایان بنــدی صحبت هــای  در  وی 
خود تاکید کــرد: بنابراین ممنوعیت 
ســفر نمی تواند راهــکار موفقی بر 
پایان کرونا باشــد. امــا می توان با 
نظارت همه جانبه شــرایط را تحت 
بهتر  بنابراین شــاید  گرفت.  کنترل 
باشد مســئولان و متولیان مربوطه 
با نظارتی دقیق بر محیط هایی مثل 
ســاحل، ناوگان حمل ونقــل، مراکز 
اقامتی و حتی سایت های توریستی، 
سرویس های  و  رستوران ها  موزه ها، 
بهداشــتی و نمازخانه های بین راهی 
مساله سفر در کشور را یک بار برای 
همیشــه حل کنند. در این مســیر 
می توان از راهکارهایی برای نظارت، 
اماکــن بــه پروتکل های  تجهیــز 
بهداشتی و آموزش و افزایش آگاهی 

عمومی بهره برد.
تدبیر یا تعطیل؟

جامعــه  نایب رییــس  همچنیــن 
بومگــردی کشــور نیز روز شــنبه 
در واکنــش به هشــدارهای پی در 
پی دربــاره ممنوعیت ســفر گله و 
شــکایت هایی را دربــاره 13 مــاه 
بیکاری و تعطیلی صنعت گردشگری 
مطرح کرد. اکبر رضوانیان در واکنش 
به اظهارات وزیر بهداشت در ارتباط 
با مخالفت صریح با هر نوع ســفر به 
ویژه در تعطیلات نوروز و بلاتکلیفیِ 

تاسیسات گردشگری که تا دو هفته 
پیــش از آغاز این تعطیــلات ادامه 
داشــت، به ایسنا گفت: بیش از یک 
سال اســت که درگیر ویروس کرونا 
هســتیم، نه فقط بومگردی ها، بلکه 
البته  و  تاسیسات گردشــگری  تمام 
همه کشور. به فرض این که واکسن 
وارد شــود، امــا آیا این بــه منزله 
نابودی این بیماری اســت؟ در تمام 
دنیا گفته می شــود ایــن ویروس به 
زندگی روزمره وارد شده است و باید 
متناسب با آن چاره اندیشی کنیم. اما 
آیا با نشســتن در خانه مشکل حل 
می شــود؟ تا کی می تــوان فقط به 
این شیوه متکی بود؟ مشکل جهانی 
اســت اما آیا در ســایر کشــورها با 
این  گونه  گردشگری  مانند  مشاغلی 
برخورد می کنند؟ شــیوه برخورد این 
 گونه نبوده اســت؛ یا تامین می کنند 
یا تدبیر. نمی شــود که نه تدبیر باشد 
نه تامیــن.  آیا تدبیــر یعنی تعطیل 

کردن!؟
او افــزود: چــرا ایــن تعطیلی فقط 
مختص صنعت گردشــگری است؟ 
همه مشاغل از حمل و نقل عمومی 
گرفته تا ســوپرمارکت ها باز هستند. 
آیا خطر ســفر بیشتر از شلوغی های 

مترو تهران است؟
تکلیف را یک بار برای مردم 

روشن نمی کنند
بومگــردی  جامعــه  نایب رییــس 
کشــور گفــت: برداشــت اصناف و 
فعالان گردشــگری این اســت که 
در یک ســال گذشته شــاهد تدبیر 
برای صنعت گردشــگری نبوده ایم؛ 
منظور تدبیر از ســوی وزارت میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
نیست، مســاله کلی است.او با اشاره 
به بیکاری و تعطیلــی بیش از یک 
ایران،  سال صنعت گردشــگری در 
اظهار کرد: در کجای کشــور خبری 
درباره اعتراض مشــاغل گردشگری 
شــنیدید؟ آیا در این یک ســال که 
بلاتکلیف و بیــکار بودیم، اعتراضی 
کردیم؟ در اســفندماه98 بدون هیچ 
دســتور مکتوبــی همه تاسیســات 
گردشــگری برای همکاری با ستاد 
کرونا تعطیل کردنــد، آن موقع باید 

همراهی می کردیم، اما الان 13 ماه 
از آن روزها گذشــته است، نمی شود 
همان هشــدارها و پیام ها و اقدامات 
را تکرار کنند و تدبیری هم نداشــته 
باشــند. درحالی که در گردشگری تا 
کنــون یک گــزارش از فوتی بر اثر 
ویروس کرونا نداشــته ایم؛ اگر بوده 
اعلام کنند. چــرا تکلیف را یک بار 
که  نمی کنند  روشــن  مــردم  برای 
وضعیت بهداشت و رعایت پروتکل ها 

در این تاسیسات چگونه است؟
راهکاری بیابید!

رضوانیان با اشــاره به پروتکلی که 
چندی پیش معاونت گردشــگری در 
ارتباط با شــیوه سفر در نوروز اعلام 
کرد و بعد صدای مخالفت و اعتراض 
به ســفر نوروزی از هر گوشــه بلند 
شد،گفت: بر اساس آن پروتکل قرار 
بود مسافران با رزرو محل اقامت و یا 
همراه با تور اجازه سفر داشته باشند، 
اقامت در مدارس و چادرمســافرتی 
هم ممنوع باشــد. چنیــن پروتکلی 
وجود دارد، فقط باید اســتراتژی اجرا 

داشته باشند و ریتم آنرا تندترکنند.
او اضافه کرد: وزارت بهداشــت اگر 
نگــران اســت، نظارت مســتمر بر 
باشد،  تاسیسات گردشــگری داشته 
به همان یک بــار که نظارت کرد و 
گواهی نامه داد اکتفــا نکند. این بار 
حتی سختگیرتر باشــد. مدام وبینار 
و کارگاه بــرای صاحبان کســب و 
کارهای گردشــگری برگزار شود تا 
آگاه تر و به روزتر شــوند. در اصفهان 
و برخی شــهرهای دیگر این اتفاق 
افتاده است. اگر این اقدامات را انجام 
ندهیم، مردم حرکــت می کنند و به 
جای مکان و مقصد امن و مطمئن، 
را  مجوز  بدون  شــخصی  خانه های 
اجاره می کنند و ما دوباره فرصت را 
از دست می دهیم و سفر هم از کنترل 
خارج می شود و اقتصاد گردشگری و 
کشور نیز بی تاثیر خواهد ماند. در این 
دو هفته باقی مانده تا نوروز می توان 
با استراتژی، سفرِ مطمئن و ایمن را 
برای مردم رقم زد تا هم بعد از یک 
ســال مردم فرصت سفر پیدا کنند و 
هم فعالان گردشــگری یک نفسی 
بکشند.رضوانیان گفت: باید واقع بین 

باشیم، مشاغلِ زیان دیده بعد از یک 
بیاروند؟  دوام  می توانند  چگونه  سال 
به یاد هم داشــته باشیم که تا یک 
ماه دیگر سررسید پرداخت وام کرونا 
اســت. فقط هشــدار می دهند مردم 
اگر در خانه ننشینند وضعیت شهرها 
قرمز می شــود. اگر قرار اســت سفر 
انجام نشود بر اساس مِتُد جهانی باید 
عمل کرد؛ به دادمان برسند و حداقل 
تامین کنند، دیگر جــان و توانی از 
صنعت گردشگری باقی نمانده است.

موافق و مخالف نیستیم!
برای متولیان امر صنعت گردشگری 
در نوروز 1400 یکی از دغدغه های 
جدی برای توســعه گردشــگری و 
برای  برنامه ریزی  جبران خسارت ها، 
ایجاد یک ســفر هوشمندانه و ایمن 
اســت که طبیعتا باید بــا مدیریت، 
رعایت  فرهنگســازی،  برنامه ریزی، 
اجرای  و  بهداشــتی  پروتکل هــای 
مصوبات ستاد مقابله با کرونا همراه 

باشد.
آنها معتقدند شرایط سخت قرنطینه و 
شیوع ویروس کرونا در کشور در کنار 
معضلات جسمانی و اقتصادی که به 
همراه داشــته است، شرایط بدی به 
لحاظ روحــی در اجتماع ایجاد کرده 
که لازم اســت فکــری هم به حال 
ترمیــم روحیه از دســت رفته مردم 
بشــود و در این بین انتخاب سفر با 
رعایت همه جانبه پروتکل ها یکی از 

بهترین راهکارها است.
در مقابــل امــا برخــی از مــردم و 
مســئولان همچنان مصر هستند که 
ســفر کردن با هر نــوع نظارتی هم 
که همراه باشــد، بازهم به گسترش 
زنجیره انتقال بیماری در شرایطی که 
کرونای انگلیسی در حال شیوع است، 
دامن می زند.این گزارش تنها اشاره ای 
بــه وضعیت اقتصادی اســفبار حوزه 
گردشگری در ســال جاری داشت و 
انتشار آن نه به معنای موافقت با سفر 
و نه به معنای مخالفت با آن اســت. 
چراکه وضعیت ســفر در نوروز 1400 
تبدیل به یک پرســش اساســی در 
بین مردم شــده است که هر کسی از 
دیدگاه خود این مسئله را مورد ارزیابی 

قرار می دهد!
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»به بهانه ۸ مارس روز جهانی زن«  
جعفر شاهرخی، جامعه شناس

ذکـر  از  مشـحون  اسـلامی   - ایرانـی  دیرپـای  فرهنـگ   
فضیلت هـا و بیـان جایـگاه ویـژه زنان اسـت.  زنانـی که هیچ 

گاه یـک شـخصیت بـلا اراده نبوده انـد.
درسـت اسـت کـه تاریـخ جامعـه حاکـی از تسـلط مـردان 
در عرصه هـای گوناگـون اسـت، ولـی همیشـه ایـن زنـان و 
مـادران بودنـد کـه محـور بسـیاری از اتفاقـات تاثیرگـذار و 

مانـدگار در تاریـخ شـدند.
بیـش از نیمی از جمعیت کشـورمان را زنان تشـکیل می دهند 

و بـا همیـن تناسـب جایگاه خـود را در ورودی دانشـگاه ها به خـود اختصاص داده انـد. در این 
کـه زنـان با انبوهـی از وظایف تربیتـی، اخلاقی و اجتماعی هنـوز از جایگاه واقعـی در جامعه 
برخـوردار نیسـتند هیچ شـکی نیسـت. گرچه از دهه ۷0  تا کنون شـاهد انـدک روند صعودی 
حضـور زنـان در عرصه هـای مدیریتـی میانی هسـتیم، اما  هنوز تا رسـیدن بـه نقطه مطلوب 
فاصلـه بسـیار زیـاد اسـت. هنـوز جامعه بـه توانمنـدی زن در پذیـرش برخی مسـئولیت های 
اجتماعـی معتقد نیسـت. کافی اسـت نـگاه مختصری به رسـانه های اجتماعی بعنـوان تریبون 
افـکار عمومـی داشـته باشـیم تا به خوبـی دریابیم که رسـانه ها خواسـته و ناخواسـته از تغییر 
نگـرش و هدایـت افـکار عمومـی در جهت معرفـی چهره واقعـی زن آنچنان که باید و شـأن 
زن اسـت عاجزنـد و کمـاکان نـگاه ابـزاری و معرفـی زن بـه عنـوان جنس ضعیـف و عوامل 

موثـر در بـروز انحرافـات و خیانت هـا و... در تولیدات رسـانه هـا خودنمایی می کند.
پرواضـح اسـت کـه آنچـه بـه مـردان و زنـان برتـری می دهـد میـزان تـلاش آن هـا بـرای 
رسـیدن بـه کمـال و تحقـق انسـانیت بـه معنـای واقعی اسـت  و این یعنـی تبدیل اسـتعداد 

سـرمایه.  به 
 در همـه ادیـان الهـی، زن روح حیـات بشـر قلمـداد شـده کـه حقیقـت عشـق الهـی را بـه 
خوبـی مـی شناسـد. قـران کریم صراحـت دارد که زنـان از جنس مـردان آفریده شـده اند. در 
هیـچ کجـای دیـن مبیـن اسـلام نظریه تحقیـر آمیز نسـبت بـه زن از نظر سرشـت و طینت 
وجـود نـدارد. نگاهـی کـه پنداشـت بخش قابـل توجهـی از زنـان را نسـبت به اسـتعدادها و 
بـه  را  برنامه ریزی هـا و سیاسـت گذاری ها  بـا چالـش مواجـه کنـد و  توانمندی هـای خـود 

جهتـی سـوق دهـد کـه ایـن شـکاف را روز بـه روز بیشـتر کند.
 در اصـل بیسـت و یکـم قانون اساسـی آمـده که دولت موظف اسـت حقوق زنـان را در تمام 
جهـات بـا رعایـت موازین اسـلامی تضمین کنـد و همچنین مشـارکت در سیاسـت گذاری ها، 
مدیریـت، نظـارت بـر امور فرهنگی، تبـادل اطلاعات و ارتباطـات فرهنگـی را در ابعاد ملی و 
بیـن المللـی حـق مسـلم زنان مـی داند، امـا اینکه چـه موانعی بر سـر راه تحقق ایـن مهم و 
شناسـاندن جایـگاه شایسـته زنـان وجود دارد به تامل و مداقه و بررسـی اساسـی نیاز اسـت. 

 هرچـه از زن و فضیلـت زن بنویسـند و بگوینـد کـم اسـت و پرداختـن به این مقولـه در چند 
روز از سـال کافی و شایسـته مقام زن نیسـت.

 امـروزه یکـی از معیارهای توسـعه یافتگی کشـورها بسـته به میـزان اعتباری اسـت که زنان 
در آن کشـورها دارنـد. زنـان نـه تنهـا سـهم بسـزایی در تحقـق توسـعه اجتماعی و سیاسـی 
دارنـد بلکـه بـه عنـوان یک نیـروی فعـال و سـازنده می تواننـد توسـعه اقتصادی سیاسـی و 

عدالـت اجتماعی را تسـریع بخشـند . 
ارتقـاء جایـگاه زنـان بیـش از آنکه به تبلیغات و شـعار نیاز داشـته باشـد، نیازمند عمل اسـت.  
عملـی ناشـی از نگـرش واقـع بینانـه و صحیح  به زن و جایـگاه و تاثیـر زن در جامعه کنونی. 
 فرامـوش نکنیـم در هـر جامعـه ای کـه زنـان در حوزه هـای سیاسـی- اجتماعـی نادیـده یا 

کمرنـگ  انگاشـته شـوند دموکراسـی در آن جامعـه ناتمام اسـت.

گفت وگو »صبح امروز« با فردی که یادداشت 
مدرسه   را جایگزین کانکس کرد؛

کودکان محروم 
از مدرسه 
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بهمن 1325 در شــهر 
که  او  اســت.  مشهد 
جریــان  در  اتفاقــی 
حضــورش در یکی از 
شهرســتان ها گذرش به 
می افتــد  مدرســه 
نثــار  را  مهربانــی اش 
حــال  در  دانش آمــوزان 
کانکس  یک  در  تحصیل 
می کند. بــه قول خودش 
خداونــد بــه او توفیــق داده و در مســیر 
مدرسه سازی هدایتش کرده است. خیراللهی 
تاکنون سه مدرسه ساخته و چهارمین مدرسه 
نیز قرار اســت به نیت مادر بسازد. او معتقد 
اســت، درمان بیمــاری اش بخاطــر دعای 
دانش آموزانی اســت که برایشــان مدرســه  

ساخته.
 گفت وگو با خیر مدرسه ساز، احمد خیراللهی 

را می خوانید:
چرا در جغتای مدرسه ساختید؟

با یکی از دوســتان برای کار دیگری به این 
شهرستان رفته بودم، اما توفیق پیدا کردم که 
خدمتی را برای مردم منطقه انجام دهم؛ چون 
بچه های دانش آمــوز را دیدم که در کانکس 
درس می خواننــد به دلم افتاد که کاری برای 
آن ها انجام دهم و بــه توفیق الهی خدمتی 

انجام دادم.
ماجــرای رفتنم به این روســتا این گونه بود 

که آقای خورشــیدی یکی از دوستانم گفت 
می خواهم به منزل فردی برای کمک برویم. 
به روستای مورد نظر رفتیم او خانه ای کوچک 
با سقف محقر و شرایط نامناسبی داشت. بعد 
از این که کارمان به پایان رســید در مســیر 
برگشت به روستای »گوری« رفتیم و بچه ها 
را دیــدم که در کانکــس درس می خوانند از 

مدیر مدرسه شرایط را پرس وجو کردم.
تصمیم گرفتم که بــرای دانش آموزان کاری 
انجام دهــم ابتدا با یکی از دوســتان که در 
زمینه ساخت وســاز فعالیت می کــرد درباره 
هزینه ها مشورت کردم و سپس با آقای رافتی 
مجمع خیران مدرسه ســاز و آقــای علیزاده 
معــاون مشــارکت های اداره کل نوســازی 
صحبت کردم و به آن جا رفتم و مدرســه را 

ساختیم.
بعد از اولین مدرســه، در همان محل 

مدرسه دیگری هم ساختید؟
وقتی برای افتتاح مدرسه رفتم مردم مهربان 
و خونگرمی بودند و اســتقبال گرمی داشتند. 
مردم گفتند مدرسه راهنمایی ندارند و بعضی 
از دانش آمــوزان بــه دلیل این که مدرســه 
راهنمایی ندارند ترک تحصیل می کنند. بعد از 
این که بررسی هایی را انجام دادم مجاب شدم 
که مدرســه دیگری هم در همان جا بسازم. 
خداونــد توفیق داد و یک مدرســه راهنمایی 

هم ساختم.
چه چیزی برای ادامه این راه به شما 

انگیزه می دهد؟

در چنــد نوبت که برای بازدید از مدرســه رفتم 
بــه قدری مردم محبت داشــتند کــه جذب و 
شــیفته محبت های آن ها شدم و اشتیاقم برای 

مدرسه سازی بیشتر شد.
و هم چنان مدرسه سازی ادامه دارد؟

ســومین مدرســه را دوست داشــتم به نیت 
مرحوم پدرم بســازم که اعلام شد یک طبقه 
روی دبیرستانی در شهرک »شهید بهشتی« 
باخرز بسازم. دوســتان هم این مدرسه را به 
نــام پدرم مرحوم محمداســماعیل خیراللهی 
نام گذاری کردند. البته با توجه به شرایط کرونا 
هنوز مراســم بهره برداری برای این مدرسه 

گرفته نشده است.

و مدرسه بعدی؟
اگر خداوند توفیق بدهد مدرسه بعدی را به نام 

مرحوم مادرم، صدیقه نیکنام خواهم ساخت.
وظیفه انسانی ماست که برای پدر و مادر که 
حــق بزرگی بر گردن ما دارنــد کاری انجام 
دهیم و معتقدم ثواب این کار به آن ها خواهد 
رسید، البته محبت های پدر و مادر را نمی توان 
با این کارها جبران کرد، بلکه اندک قطره ای 

در دریاست.
در  به مشارکت  نسبت  احساسی  چه 

امر خیر مدرسه سازی دارید؟
به نظــرم هیچ کاری بهتر از مدرسه ســازی 
نیست، یکی از بهترین روزهای عمرم روزی 

بود که مدرسه را افتتاح کردیم.
برای مدارســی که ســاختید چقدر 

هزینه کردید؟
برای اولین مدرســه پنج کلاســه در سال 93 
حدود 120 میلیون تومان هزینه کردم و مدرسه 
دوم که سال 98 آغاز شد. حدود 400 متر مربع 
مساحت دارد و حدود 400 میلیون تومان همر 
هزینه شــد البته مدرســه دوم مجهزتر ساخته 

شده و سیستم گرمایش مرکزی دارد.
چــرا ســرمایه خــود را در صرف 

مدرسه سازی می کنید؟
خدا لطف کرده سرمایه ای را به ما داده است 
که باید خودمــان آن را برای خودمان هزینه 
یا بهتر بگویم، ســرمایه گذاری کنیم. باید در 
زنده بودن خودش انسان آنچه می تواند در راه 
رضای خدا هزینــه کند که البته فرزندان هم 

ایــن کار را یاد می گیرند. فرزندان هم در این 
مسیر کمک می کنند هم توصیه و هم وصیت 

کرده ام که آن ها این راه را ادامه دهند.
به نظــرم باید خداوند توفیــق بدهد، صرفا پول 
داشتن مهم نیســت، خیلی ها پول دارند، اما این 
توفیق را ندارند و در این مســیر قرار نمی گیرند. 
معتقــدم هر گامی که در این مســیر برداریم به 
جز موفقیــت نتیجــه دیگری نــدارد و در این 
مســیر هزینه کردن نه تنها از سرمایه انسان کم 
نمی شــود بلکه اضافه هم می شود. با خدا معامله 
کردن ضرر در آن وجود ندارد بلکه سود آور است.

شــما که در این مســیر بودید این 
موضوع برای شــما هم اتفاق افتاده 

است؟
من به این نتیجه رسیده ام هر قدمی برمی دارم 
خدا اجــرش را می دهد. نتیجــه تنها معنوی 
نیســت، بلکه مادی را هم جبــران می کند، 
علاوه بر این برای شکرگذاری از آن چه خدا 
به ما داده است باید به امر خیر مدرسه سازی 

کمک کنیم.
یک خاطره دارم که می تواند پاســخی به این 
سوال باشد، حدود 13 سال پیش یک مشکل 
داشتم و باید یک عمل جراحی انجام می دادم. 
بعد از عمل جراحی شفا پیدا کردم بعد از این 
ماجرا یک روز مدیر مدرســه ای که ســاخته 
بودم گفت وقتی فهمیدیم کســالت و بیماری 
دارید سر صف بچه های مدرسه برای شما دعا 
کردنــد... فکر می کنم اثر دعای دانش آموزان 

بود که از آن بیماری شفا پیدا کردم.

با یکی از دوستان برای 
کار دیگری به این شهرستان 
رفته بودم، اما توفیق پیدا 
کردم که خدمتی را برای 
مردم منطقه انجام دهم؛ 
چون بچه های دانش آموز را 
دیدم که در کانکس درس 
می خوانند به دلم افتاد که 
کاری برای آن ها انجام دهم 
و به توفیق الهی خدمتی 
انجام دادم
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امین محاسبان صبا از تاثیرات 
سیستم حضورغیاب می گوید

در گفت وگویــی کــه نانــوواچ با رئیس هیئــت مدیره 
شــرکت امین محاسبان صبا -که در امور خدمات مالی، 
حسابداری و حسابرســی فعالیت می کنند- داشته است، 
آقای هاشــمی از تاثیرات استفاده از سامانه حضورغیاب 

نانوواچ می گوید:
“از آذرماه ســال جاری به پیشنهاد مدیر منابع انسانی از 
سامانه اســتفاده می کنیم. قبلا برای محاسبه کارکرد و 
رســیدگی به ماموریت ها و مرخصی ها از پورتال استفاده 
می کردیم که مشکل بود و کارایی کافی نداشت. سامانه 
نانوواچ در صرفه جویی زمان و هزینه برای ما بسیار موثر 

بوده است.”
وی اضافه کرد: “برای آموزش پرســنل در اســتفاده از 
سامانه بروشــوری آماده شــد که تا به الان 90 درصد 
پرسنل با ســامانه به راحتی کار می کنند و باقی پرسنل 
جدید هستند. مهمترین ویژگی نانوواچ با توجه به ماهیت 
کار ما،  نظارت و کنترل دقیقی اســت که برای ما ایجاد 
کرده اســت. شــرکت ما به صورت پــروژه ای با دیگر 

شرکت ها فعالیت می کند و پرسنل ما در نقاط مختلف سر 
پروژه حاضر می شوند. کارکنان ما قبلًا برای ثبت کارکرد 
خود مشــکل داشــتند و امکان نظارت دقیقی هم برای 
ما فراهم نبود. از زمانی که از ســامانه نانوواچ اســتفاده 
می کنیم، نظارت بر تردد پرسنل و رسیدگی به مرخصی ها 
و ماموریت ها برای ما بســیار راحت تر و کم هزینه شده 
اســت.” از آقای هاشمی سؤال شد بزرگترین مزیتی که 
نانوواچ به کسب و کار شما اضافه کرده چیست؟ در پاسخ 

ایشــان اظهار داشــتند: مهم ترین مزیت نانوواچ همین 
دقت و نظارتی است که به خصوص در بخش مدیریتی 
ایجاد می کند. رسیدگی به درخواست پرسنل و نظارت بر 
کارکرد قبلا برای ما فرسایشی و زمان بر بود، اما حالا به 

راحتی در چند دقیقه انجام می شود.
ایشان در بخش پایان صحبت ها اضافه کردند: به کسب 
و کارهــای جــوان و همچنین شــرکت های قدیمی تر 
استفاده از سامانه حضورغیاب را شدیداً توصیه می کنیم. 
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نقد فیلم سوء تفاهم؛

 متاسینمای شکست خورده
ســینما ســینما | ســوءتفاهم فیلمــی به 
برانگیز  کارگردانی احمدرضا معتمدی تامل 
و تا حد کمی غافل گیر کننده اســت. مولف 
در این اثر با گرایشات ساختاری به مسئله و 
چگونگی طرح آن در فیلمنامه ارتباط خوبی 
برقرار کرده اســت. انتخاب بازیگران یکی 
از هوشــمندانه ترین اتفاقات سینمایی فیلم 
اســت. اگر این فیلم را با چهره های جدید 
مشــاهده می کردیم از جذابیت و کشمکش 
ایجاد شــده در آن به مراتب کاسته می شد. 
»سوءتفاهم« یک مسئله دارد و برای طرح 
درســت آن دســت به هرکاری زده است؛ 
کپی برداری ساختاری از آثار سینمای جهان 

تا شکستن زیرپوستی خط قرمزها.
حرف بزرگ

اگر به طور مشــخص این فیلم را با نمونه 
دیگــر متاســینما در ایران »زیــر درختان 

زیتون« ســاخته عباس کیارستمی مقایســه کنیم، به چند عامل تاثیرگذار در چگونگی طرح آن 
می رســیم. اولین مورد زمان ساخت فیلم ها است که »ســوءتفاهم« هم از نظر عاطفی و هم از 
نظر ایدئولوژی درگیر آن شــده است. این فیلم می خواهد یک حرف بزرگ بزند که درگیر مسئله 
کوچک تر می شــود. مریلا زارعی کــه در نقش کارگردان و رئیس دزدهــا ایفای نقش می کند، 
متفاوت ترین بازی خود را از نظر تئوری و عملی ارائه کرده اســت. نقش به خودی خود متفاوت 
اســت. اما وضعیت روانی و فیزیکی بازیگر در این نقش با تمام نقش آفرینی های او 180 درجه 
تفــاوت دارد. کارگردان در حال بازی و در حال واقعیت دو تیپ متفاوت از خود بروز می دهد که 
در عین حالی که به شــخصیت نمی رســند، اما همچنان تفاوت آنها در عرصه قدرت شخصیت 
پردازانه و ماهرانه اســت. بازی زارعی کمبودهای شخصیت پردازی در فیلم نامه، که شامل همه 
شــخصیت ها می شود را خود پوشــش داده اســت. فیلم از چرایی یک دزدی که مانند فیلمنامه 
طرح ریزی شده است، حرف می زند در عین حال می خواهد به یک رابطه احساسی عمق بخشد و 
جدای از همه این ها، می خواهد منطق روانی ایجاد کند. فیلم با ســاختار غیرمعمول و دکوپاژهای 
واقع گرایانه خود سعی در ایجاد جذابیت بصری برای بیننده دارد. اما تغییر نماها، بیننده را بیشتر 
به پشــت صحنه فیلم و همچنین پیرنگ اصلی آن پرت می کند تا متمرکز کردن او بر ســاختار. 
در نتیجه حرف های بزرگ و پشــت دوربین پنهان می شــوند و با عقب نشینی دکوپاژ از عملکرد 
ســینمایی خود، عقب رفتن دوربین و نمایش عوامل و ابزار فیلم برداری، نه تنها چیزی آشــکار 

نمی شود بلکه باعث استیصال شده است.
مستاصل یا حرفه ای

»ســوءتفاهم« ضربه قابل قبولی به حدسیات بیننده وارد می کند. آن هنگامی که برای اولین بار 
از زبان بازیگران کلمه کات گفته می شــود. اما این ضربه به همان اندازه که لذت بخش است، در 
کم شــدن جذابیت آن نقش موثری دارد. در ادامه بیننده هر لحظه انتظار تمام شدن دارد و حتی 
مرگ شخصیت فیلم را باور نمی کند. تا اینکه در انتها، فخیم زاده در فیلم های دوربین متوجه اقدام 
جنایی اکبر عبدی ســرمایه دار می شود . اما این تعلیق دست و پا شکسته ایجاد شده، تنها خبر از 
اســتعداد بالای فیلم ســاز در طرح یک قصه مدرن را می دهد و هرگز او را یک فیلم ساز صاحب 
ســبک نمی کند. او توانایی طرح قصه ای در یک خانه متروک با میزان ســن های ساده را دارد و 
دیالوگ ها را به خوبی هدایت کرده که جای تحســین بســیار دارد. تنها مسئله مهم نه تنها این 
فیلم ساز بلکه همه فیلم سازان ایرانی فرار از نقطه مرکز است. فیلم ساز ایرانی به دلیل دغدغه مند 
بودن در طرح یک قصه اجتماعی خواه ناخواه ایدئولوژی خود را مانند چتر بر سر داستان فیلمنامه 
می گیرد و شروع به سایه افکنی می کند. این سایه ها نشانه یا نماد یک فیلم ساز به شمار نمی رود. 
بلکه اســتیصال او را در طرح یک مســئله بیان می کنند. فیلم ساز از سختی شرایط و هزینه های 
ساخت یک فیلم آن هم توسط دانشجویان فارغ التحصیل می گوید. اما این قصه درگیر ماجاهای 
عاطفی، اقتصادی و اجتماعی می شــود که باعث دورشــدن از هدف شــده است. »سوءتفاهم« 
ســینمایی ترین محصول رســانه اوج است. فیلمی برای ســینما که با همه سردرگمی اش سعی 

می کند حرفش را سینمایی بیان کند.

تذکر ساترا به رسانه های منتشرکننده 
محتوای کودک آزاری

ســاترا پس از دریافت گزارش و پیگیری و پایش یک هفته ای، به رسانه های صوت و تصویر 
فراگیر منتشرکننده محتوای کودک آزاری برای حذف این محتوا تذکر داد.

به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقــل از روابط عمومی ســازمان تنظیم مقررات 
رسانه های صوت و تصویر فراگیر، این رسانه ها پس از دریافت تذکر، اقدام به حذف محتوای 

کودک آزاری از پلتفرم خود کردند.
ســاترا در این خصوص اعلام کرد که در مواجهه با رســانه های صوت وتصویر منتشرکننده 
هرگونه محتوای مربوط به کودک آزاری جدی بوده و با رســانه های متخلف در این حوزه به 

شدت برخورد خواهد کرد.
ساترا 1۶ اسفند 99، دستورالعمل صیانت از حقوق کودکان و نوجوانان را به رسانه های صوت 
و تصویر فراگیر دارای مجوز از ســاترا ابلاغ کرده و این رسانه ها ملزم به رعایت دستورالعمل 

هستند.
همچنین کاربران در مواجهه با هرگونه محتوای کودک آزاری در رســانه های صوت و تصویر 
sapra.فراگیر داخلی می توانند این گونه محتوا را در ســامانه پایش مردمی ســاپرا به آدرس

ir  گزارش دهند.

اکران »شیار ۱۴۳« در افتتاحیه مراسم روز 
جهانی زن در اسپانیا

مراســم روز جهانی زن در اســپانیا با نمایش 
»شــیار 143« به کارگردانی نرگس آبیار آغاز 

شد.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل 
از روابط عمومی فیلم، مراسم بزرگداشت روز 
جهانی زن با نمایش فیلم »شــیار 143« به 
کارگردانی نرگس آبیار به عنوان فیلم افتتاحیه 

این برنامه آغاز شد.
این مراسم از روز 5 الی 1۷ مارچ برابر با 15 تا 

2۷ اسفندماه با پخش فیلم های مختلف از زنان سینماگر ادامه خواهد داشت.
مراســم افتتاحیه با حضور خانم نرگس آبیار کارگردان، ارنستو سوسا رایزن فرهنگی سفارت 
مکزیک در اکوادور، زهرا رضی رییس انجمن ســینمایی ایران، اســپانیا و آمریکای لاتین و 
مدیران و نمایندگان فرهنگی از کشــورهای اروگوئه، شــیلی، مکزیک، آرژانتین و نیز احمد 
پابرجا سفیر ایران در اکوادور به شکل تلفیقی مجازی برگزار شد. در مجموع 450 نفر در این 

وبینار شرکت داشتند.
هدف از برگزاری این مراســم تجلیل از ســینماگران زن و به تصویر کشــیدن آثارشان در 

چارچوب روز جهانی زن بود.
در این مراسم نرگس آبیار ضمن پاسخگویی به سوالات شرکت کنندگان در مورد فیلم »شیار 
143« و فیلم »نفس«، عنوان کرد: زنان از قدرت خارق العاده برخوردار هســتند و باید به این 

مساله ایمان داشته باشند.
وی با توصیف و تشریح سمبل ها و نمادهایی که در فیلم هایش به کار رفته بود به کدگشایی 

و تشریح بیشتر جزییات فیلم پرداخت.

کافه فیلم

خبر

پایان زمستانه کتاب ۹۹ با فروش ۲۱ میلیارد تومانی
مدیرعامـل خانـه کتـاب و ادبیات ایـران از خریـد 440 هزار 
و 2۷۶ نسـخه کتـاب بـه مبلـغ بیـش از 214 میلیـارد ریال 
در 93۷ کتابفروشـی در طـرح زمسـتانه کتـاب 99 خبـر داد.

بـه گـزارش روزنامه »صبح امـروز« و به نقـل از خبرگزاری 
تسـنیم،  ایـوب دهقانـکار، مدیرعامـل خانـه کتـاب و ادبیات 
ایـران، با پایـان شـانزدهمین دوره طرح هـای یارانه حمایتی 
از کتابفروشـی ها بـا عنـوان »زمسـتانه کتـاب 99« دربـاره 
جزئیـات ایـن طـرح توضیـح داد و گفـت: ایـن دوره از طرح 
زمسـتانه کتاب 99 با مشـارکت و اسـتقبال 93۷ کتابفروشی 

فعـال از 31 اسـتان کشـور به پایان رسـید.
کتابفروشـی ها  مشـارکت  میـزان  بـه  اشـاره  بـا  دهقانـکار 
در طـرح زمسـتانه کتـاب 99 گفـت: در ایـن دوره از کل 
کتابفروشـی های متقاضـی طرح، ۷14 کتابفروشـی در مراکز 
اسـتان  و  223 کتابفروشـی در شهرسـتان ها بـا یارانـه 25 
درصـدی کتاب هـا را عرضه کردند.  همچنین اسـتان تهران 
با 14۷ کتابفروشـی، خراسـان رضـوی با 111 کتابفروشـی، 
کتابفروشـی،   ۷8 بـا  قـم  کتابفروشـی،   98 بـا  اصفهـان 
آذربایجـان شـرقی بـا 58 کتابفروشـی و کردسـتان بـا 52 
کتابفروشـی بیشـترین مشـارکت کتابفروشـی ها را در ایـن 

دوره از طـرح بـه خـود اختصـاص دادنـد.
مدیرعامـل خانـه کتـاب و ادبیـات ایـران بـه میـزان خریـد 

کتـاب در طرح هـای پاییـزه کتـاب و زمسـتانه کتـاب 99 
اشـاره کـرد و گفت: 458هزار و 833 نسـخه کتـاب به مبلغ 
198 میلیـارد و 13۷ میلیـون و 591 هـزار و ۷30ریـال در 
پاییـزه کتـاب 99 فروخته شـد اما در زمسـتانه کتاب 99 این 
آمـار بـه 440هزار و 2۷۶ نسـخه کتاب به مبلـغ 214میلیارد 

و 3میلیـون و 199هـزار و ۶۷4 ریال رسـیده اسـت.  
وی ادامـه داد: 128کتابفروشـی اسـتان تهـران در پاییـزه 
کتاب 99 توانسـتند ۷0 هزار و 548 نسـخه کتاب بفروشـند 
اسـتان  ایـن  کتابفروشـی   14۷ کتـاب،  زمسـتانه  در  امـا 
توانسـتند بـا فـروش 3۷ میلیارد و 850 میلیـون و ۶۶5 هزار 
و 858 ریالـی سـهم 18 درصـدی از کل فـروش را بـه خود 

دهند. اختصـاص 
دهقانـکار در پایـان بـه وضعیت اسـتان ها در طرح زمسـتانه 
کتـاب اشـاره کـرد و گفـت: اسـتان های تهـران، خراسـان 
آذربایجـان  کردسـتان،  فـارس ،  قـم،  اصفهـان،  رضـوی، 
شـرقی، گیـلان، مازنـدران و خوزسـتان جـزو پرفروش ترین 
اسـتان های   و  بودنـد  فـروش  مبلـغ  براسـاس  اسـتان ها 
تهـران، خراسـان رضـوی، اصفهـان، قـم، فـارس، گیـلان، 
مازنـدران، خوزسـتان و مرکـزی جـز  آذربایجـان شـرقی، 
پرفـروش تریـن اسـتان ها براسـاس تعـداد کتـاب شـناخته 

. ند شد

گفتگو با یکی از اساتید برجسته ادبیات در مشهد؛

باید با جریانات روز همراه بود
اگر تنها کمــی با دنیای 
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شــعر و ادبیات آشنایی 
امکان  باشــید  داشته 
محمدکاظم  نام  ندارد 
کاظمی را نشنیده و از 
شــعرهای زبانزد او لذت 
نبــرده باشــید. چهره ای 
گرم و دلنشــین در کنار 
منشی مهربان و اجتماعی 
از او شــخصیتی منحصر 
به فرد ســاخته است که 
لــذت همکلامی بــا او را دوچندان می کند. 
استاد کاظمی شــاعر و نویسندۀ افغانستانی، 
عضو گروه علمی برون مرزی فرهنگســتان 
زبان و ادب فارســی می باشــد. وی در سال 
1395 بــه عنــوان دبیر علمــی یازدهمین 
جشنوارۀ شــعر فجر انتخاب شد. او برگزیدۀ 
نخستین دورۀ جشنواره بین المللی شعر فجر 
در بخش فارســی زبانان بــود. محمدکاظم 
کاظمی افزون  بر سرایش شعر، در زمینه های 
آموزش شــعر، برگزاری محافل انجمن های 
ادبی مهاجران افغانســتانی در ایران، انتشار 
نقدها و مقالاتــی در مطبوعــات، تألیف و 
ویرایــش کتاب هایی در زمینۀ زبان و ادبیات 
فارســی فعالیت کرده اســت. وی همچنین 
سابقۀ مسئولیت دفتر هنر و ادبیات افغانستان، 
عضویت در هیئت تحریریۀ نشریه های هری 
و نینوا، مســئولیت جلسه نقد و پژوهش شعر 
حوزه هنری خراســان رضوی و مســئولیت 
جلســه شــعر آفتابگردان ها در مشهد را در 
کارنامۀ خود دارد. ساعتی چند را به گفتگو با 
این فعال و هنرمند حوزه ادبیات پرداختیم که 

در ادامه بخشی از آن را می خوانید.
مهاجرت چه نقشــی در زندگی شما 
داشــت آیا از ایــن انتخاب راضی 

هستید؟
در واقع مهاجرت برای همه مهاجرین مثبت 
نبوده است وکســانی بودند که موفق نشدند 
پــی از مهاجرت توانایی خــود را به عرصه 
فعالیت رســانند. چراکه ناچار شــدند برای 
تامین معیشت خود دست به کارهای سخت 
بزنند و راه تحصیل در بعضی مواقع برایشان 
بســته بوده و از تحصیل باز ماندند. یا اینکه 
زمینــه راه حرفه آموزی کارهای تخصصی تر 
برایشان فراهم نبود و به همین علت ظرفیت 
و استعداد بخشی از جامعه مهاجران، چندان 

فعلیت و رشد پیدا نکرد.

آیا جامعه ایران ظرفیت جذب مهاجر 
و نخبگان مهاجر را دارد؟

بله این پتانســیل به دلایــل مختلف وجود 
دارد و یکی از این دلایل مردم افغانستان به 
عنوان مردمی بااستعداد و سختکوش هستند 
کــه حضور آنهــا در مجامــع و فعالیت های 
مختلــف آنهــا مصداقی بر این ادعا اســت. 
پشتکار، سختکوشــی، تحمل مشکلات، در 
مسیر بودن و استعداد همیشه در مردم ما بوده 
است و طبیعتا باعث شده تا در عرصه ادبیات، 
هنر و امثــال آن موفق عمل کنند. خصوصا 
اینکه ما در هنر یک ســنت ادبی هم داریم و 
مردم ما علاقه خاصی به ادبیات و هنر دارند 
و چهره های شاخص و توانایی در میان اهالی 
شعر، داستان، هنرهای تجسمی و... داریم که 
همگی در افغانستان سابقه فعالیت ادبی دارند 
و مردمی بیگانه به این مسائل نیستند. وقتی 
جامعه از قبل با این مقوله آشنا باشد و زمینه 
رشــد آن فراهم باشــد، می تواند به فعالیت 
تبدیل شود. طبیعتا این گروه می توانند نقشی 
در معرفی یک چهره جدید از مهاجران داشته 
باشند. چراکه متاســفانه مهاجران افغانستان 
عموما با چهره کار و آن هم کارهای سخت و 
دشوار شناخته شده اند و نخبگان و فرهنگیان 
ما می توانند هم این چهره را تغییر دهند و هم 
زبان و صدای مســائل جامعه مهاجر باشند. 
یعنــی تنها ویترینی برای مهاجرت نباشــد، 
بلکه رساننده پیام جامعه مهاجر برای جامعه 

ایرانی باشند. 
ادبیات  با  افغانســتان چقدر  ادبیات 

ایران گره خورده است؟ 
واقعیت امر این اســت که ما با ایران ادبیات 
مشــترک داریم و باید از کلمــه ای فراتر از 
گره خوردگی اســتفاده شــود. زبان ما، زبان 
مشترکی ست و بی تردید ادبیات ما هم ادبیاتی 
مشــترک است. ما مفاخر کهن را جزو مفاخر 
و ارزش های مشترک خود می دانیم. همچنان 
که ما بــه مفاخری کــه در ایــران زندگی 
می کردند افتخار می کنیم، مردم ایران هم به 
مفاخری که در افغانســتان زندگی می کردند 
افتخار می کنند. تمام میراث مکتوب و میراث 
ادبی و هنری ما میراث مشــترک اســت. در 
ادبیات معاصر هم به همین شکل است. مردم 
به ادبیات با چشم جداکننده نگاه نمی کنند و 
شاعران ما، اشعار شاعران ایرانی مانند اخوان 
ثالث، شهریار، ملک الشعرا بهار را می خوانند. 
حتی در نســل های بعد می بینیم که اشــعار 

کســانی مثل قیصر امین پور، فاضل نظری، 
شهید مهدی موســوی و بسیاری از شاعران 
جوان این سال ها را تهیه کرده و می خوانند. 
در حوزه ادبیات داستانی هم همین طور است. 
ما همیشــه با آثار نویسندگان ایران از جمله 
صادق هدایت، صادق چوبک، جلال آل احمد 
تا نویسندگان امروز مثل رضا امیرخانی آشنا 
بودیم. البته که آثار ادبی چندانی از افغانستان 
در ایران مطرح نشــده چراکه  زمینه انتقال 
آثار و انتشــار آنها از آن طرف در ایران کمتر 
بــوده. به همین دلیل ادبیات در ایران رشــد 
و پیشــرفت بهتری داشــته وآثار فاخرتری 
تولید شــده که طبیعتا در افغانســتان بخاطر 
محدودیت ها در این رتبه و سطح نبوده است. 
اما همان اندک آثاری که از شــاعران افغان 
در ایران مطرح شــده، قابل توجه بوده است 
و مواردی مثل ســعید رضا محمدی و الیاس 
علوی و امثال اینها حتــی در ایران کمتر از 

افغانستان علاقمند ندارند.
آسیب شناسی شعر  درباره  نظر شما 

امروز چیست؟
به نظر می رســد چیزی که می تواند شــعر و 
ادبیات را از ابتذال که دچار نوعی یکنواختی و 
تکرار شده نجات دهد، برقراری ارتباط مجدد 
شــاعران با جامعه و مسائل آن و مردم است. 
به نظر می رسد که در دو الی سه دهه اخیر به 
علت تحولات اتفاق افتاده، شاعران از مردم 
فاصله گرفته اند و در شــعر آنها، حس و حال 
و درک و درد مردم کمتر بروز داده می شــود. 
شعرها شخصی تر شــده است و از جنبه های 
عمومی کمتر اســتفاده می شود و من آن را 
نمی پسندم. موضوع بعد مطالعه در حوزه های 
غیر از شــعر اســت که به نظرم شاعران ما 
به آن بســیار نیاز دارنــد و باید جز مطالعات 
شــعری، مطالعات غیرشــعری در حوزه های 
تاریخ، عرفان، فلســفه، تفکر، علوم مختلف 
انسانی و روانشناسی هم داشته باشند تا بتواند 
از آن در شــعر خود اســتفاده کنند. شناخت 
پیشینه فرهنگی و تفکر سرزمین ها، ضرورت 
بســیاری دارد و به واســطه این مطالعات، 
نگرش و جهانبینی شاعر متفاوت خواهد شد.
قالب های  به  نیــاز  امروز  ادبیات  آیا 

جدیدتری ندارد؟
با توجه به تنوع قالبی که در حال حاضر وجود 
دارد، گمــان نمی کنم نیاز به قالب جدیدتری 
باشــد. مــا قالب هایی داریم کــه برای یک 
سلســله مضامین و مفاهیم مناسب هستند. 

البته بعضی از شاعران که به جریانات مدرن 
و پست مدرن علاقه دارند، از لحاظ قالب هم 
نوآوری هایــی کردند و قالب ها را به نوعی با 
هم ترکیب کرده اند که می توان گفت ناگزیر 
به این ترکیب و تنوع در قالب های شــعری 
بوده اند. منتهــی در ترکیب هم، تعادل مهم 
اســت. زیرا در نهایت باید قالب های ترکیبی 
هم از لحاظ جنبه های زیبایی شناســی و هم 
عیار موســیقی مطلوب و خوشــایند باشند و 
الزاما هر قالب ایجاد شــده مطلوب نیســت. 
اما بعضی ها می پرســند که آیــا دوران غزل 
و قصیده و مثنوی ســر نیامده اســت؟ باید 
بگویم امروز بعضی از قالب ها تناســب لازم 
با فضای مخاطب امروز و خواســت عمومی 
جامعه شــعری را ندارد. مثلا امروزه قصیده 
و یا قالــب ترکیب بند و قالب های طولانی تر 
کمتر مطرح می شوند. البته که نمی توان گفت 
دوران آنها ســرآمده، ولی می توان گفت که 
بعضی از آنها کم کم از رواج افتاده اســت. در 
کنار این می بینیــم بعضی از قالب ها در کنار 
شــعرهای کوتاه هایکوار رایج شده است که 
به عقیده من طبیعی اســت و طبیعتا بعضی 
از قالب ها کنار می روند و بعضی نیز بیشــتر 

مطرح می شوند.
نظر شما درباره شــعرهای مدرن و 

پست مدرن امروز چیست؟
راستش در این زمینه مطالعه خاصی نداشتم 
و با مفهوم ادبی ادبیات پست مدرن زیاد آشنا 
نیســتم. اما همینقــدر می گویم که ضرورت 
اجتناب ناپذیر جامعه ماست و اینکه ما بگوییم 
هیچ جریان دیگری در شــعر ایجاد نشــود، 
درخواست معقولی نیســت و باید آنها را هم 
به عنوان جریان های حاضر در شــعر امروز 
پذیرفت. همچنان که زمانی عده ای شــعر نو 
را نمی پذیرفتنــد و به مرور ناچار به پذیرفتن 
آن شــدند. بعضی وقت ها ما از ابتدا در مقابل 
پدیده ای واکنش نشــان داده و حالت تدافعی 
به خــود می گیریم و پس از مدتی این حالت 
تدافعی کمرنگ می شــود. در نهایت باید این 
جریانات را هم پذیرفت و طبیعتا هر جریانی 
کــه پدید می آید، یک روال زلال شــفاف و 
خوب دارد. البته که یک ســری جریانات هم 
حالت انحرافی دارند و ممکن است در مسیر 
گل آلود باشند و بعضی از شاخه ها هم در این 
جریانات دیده شود و کار را به ضعف و ابتذال 
بکشاند. طبیعتا در هر زمینه تعادل چیز بسیار 
خوبی ســت و در گرایش های مدرن و پست 

مدرن هم گرایش هایی کــه متعادل تر بوده، 
موفق تر عمل کرده است.

به نظر شما چرا محتوای شعر جوانان 
قالب عشــق پیدا کــرده و به دیگر 

مضامین کمتر پرداخته می شود؟
در این قالب تا حدودی افراط شــده است و 
درصد بســیار بالایی از شعرهایی که سروده 
می شود، عاشقانه هســتند و باید سوال کرد 
که آیا بــه همان میزان دغدغــه مردم هم 
عشق هست؟ من گمان می کنم عدم توازن 
وجود دارد. دغدغه  های مردم بســیار متنوع 
اســت. ولی غالبا شعرها در دو حوزه عاشقانه 
و مذهبی خلاصه می شــود و زیاد با مسائل، 
مشــغله های فکــری و ذهنــی و جنبه های 
زندگی مردم پیوند پیــدا نمی کند و به نظرم 
این یک رویکرد متوازن نیســتو در کل من 
شــعر عاشــقانه را نفی یا رد نمی کنم و تنها 
معتقــدم باید به جنبه های مختلف و متوازنی 

از شعر پرداخت.
استقبال مردم از شعر مذهبی چگونه 

است؟
بــا توجه به اینکه مــردم، محافل و مجالس 
مذهبی زیاد دارند با شعر مذهبی بسیار ارتباط 
دارند و این اشــعار را می خوانند. اما حقیقت 
امر این اســت که آنچه در محافل و مجامع 
مذهبی از شــعر مذهبی ارائه می شود، غالبا 
شاخه انقلابی و اجتماعی و محتواگرای شعر 
مذهبی  نیســت و به نوعی شاخه تحسین و 
تجلیل از بزرگان دین است. یعنی آن شعری 
که جنبــه تجلیــل دارد، در محافل خوانده 
می شود و به این لحاظ می توانم بگویم شاخه 
بالنده بســیار به روز و موثر شعر آیینی که از 
جهــت محتوایی ویژگی خــاص دارد، امروز 

خیلی در محافل مذهبی رواج ندارد.
از تجربیات خود در جهت روشنگری 

جوانان بگویید.
بیشــترین چیزی که در این ســال ها از آن 
بهره گرفتــم، جدیت در کار ادبیات اســت. 
در ســال هایی که مخصوصــا جدی تر کار 
می کردم، همیشــه ادبیات و کیفیت اثر برایم 
در اولویت و دغدغه اول بوده است و در کنار 
آن مطالعه را همیشــه دنبــال کرده ام و این 
مطالعات چه در زمینه مطالعات شعری و غیر 
شعری، کمک بســیاری به من کرده است و 
قویا معتقدم پشتکار همراه با مطالعه و تلاش 
و ارتباط با جامعه می تواند کمک بسیاری به 

شاعران جوان ما کند. 



6
دوشنبه18اسفند 1399/   سال سوم  /   شماره 890

Vol.3.No.890 / March .8.2021

www.sobhe-emrooz.ir
sobhe.emrooz.news@gmail.com

ساکنان محلات هدف بازآفرینی باید 
بیشترین بهره برداری را از فرآیند نوسازی و 

بهسازی بافت ببرند

رئیس کمیته نظارتی شماره 4 شورای شهر مشهد با بیان اینکه سیاست و رویکرد شورای پنجم 
از ابتدای فعالیت تاکنون، حفظ و نگه داشتن ساکنان بومی در بافت است، گفت: توصیه و تاکید 
ما به دفاتر تسهیلگری، حضور حداکثری و فعالانه ساکنان در فرآیند بازآفرینی است تا بیشترین 
بهره برداری از این فرآیند نصیب آنها شود و بتوانیم به نحوی کار کنیم که فضایی درخور شان و 

منزلت مجاوران و زائران بارگاه منور رضوی فراهم آید.
به گزارش صبح امروز، احمد نوروزی در جلسه مشترکی که با مدیران دفاتر تسهیلگری در منطقه 
ثامن و بافت پیرامونی حرم مطهر رضوی داشــت، با تاکید بر لزوم تداوم پرقدرت فعالیت دفاتر 
تســهیلگری، اظهارکرد: این دفاتر زمانی موفق خواهند بود که بر مبنای مدیریت واحد در محله 

فعالیت داشته باشند.
وی در ادامه با بیان اینکه دفاتر تســهیلگری می توانند نقش کارگزاران مختلف شــهرداری در 
محله را ایفا نمایند و براســاس آن حق الزحمه دریافت کنند تا بتوانند هزینه های جاری دفتر را 
تامین نمایند، گفت: ساکنان محلات هدف بازآفرینی باید دفتر تسهیلگری را مرجع تمام امورات 

شهرسازی املاک خود بدانند.
نوروزی خاطرنشــان کرد: راه های کسب درآمد بیشتری را باید در قبال ارائه خدمات بیشتر دفاتر 
تسهیلگری ببینیم و دفاتر نیز در مقابل از نیروها و افراد توانمند و با تجربه بهره گیرند تا موجب 

تشویق و ترغیب شهروندان به تعامل با دفاتر شوند.
رئیس کمیته نظارتی شماره 4 شورای شهر مشهد با بیان اینکه سیاست و رویکرد شورای پنجم 
از ابتدای فعالیت تاکنون، حفظ و نگه داشتن ساکنان بومی در بافت است، افزود: توصیه و تاکید 
ما به دفاتر تسهیلگری، حضور حداکثری و فعالانه ساکنان در فرآیند بازآفرینی است تا بیشترین 
بهره برداری از این فرآیند نصیب آنها شود و بتوانیم به نحوی کار کنیم که فضایی درخور شان و 

منزلت مجاوران و زائران بارگاه منور رضوی فراهم آید.
وی اظهارکرد: بکارگیری دفاتر تســهیلگری، پاسخگویی به پروژه  های کوچک و عدم پیگیری 

پروژه های بزرگ مقیاس، از ابتدا فعالیت شورای پنجم با هدف حفظ مردم صورت گرفته است.
نوروزی گفت: نیازهای دفاتر تسهیلگری و شرایط مناسب برای فعالیت آنها باید محیا شود چراکه 
اگر این دفاتر موفق نشــوند، طرح تسهیلگری شکست خواهد خورد و این شکست بی اعتمادی 

شهروندان را به دنبال خواهد داشت.
وی همچنین افزود: در محلات هدف بازآفرینی که دفتر تسهیلگری در آن مستقر شده، کارگزاران 
امــلاک نباید فعالیت کنند و عمده فعالیت ها و هدف جلب مشــارکت مالکین باید به این دفاتر 

واگذار شود.

۳۱ طرح آبخیزداری و بیابان زدایی در خراسان 
رضوی به بهره برداری رسید

مدیرکل منابع  طبیعی و آبخیزداری استان خراسان رضوی گفت: 31 طرح آبخیزداری، بیابان زدایی 
و مرتع داری همزمان با هفته منابع طبیعی با اعتباری افزون بر 200 میلیارد ریال در اســتان به 

بهره برداری رسید.
محســن فنودی روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگاران افزود: این تعداد طرح در 21 شهرستان 

استان خراسان رضوی اجرا شد و به بهره برداری رسید.
وی ادامه داد: به مناسبت هفته منابع طبیعی بیش از 2 میلیون نهال نیز در بین مردم توزیع و یک 

میلیون نهال نیز در بیابانهای استان خراسان رضوی غرس شده است.
مدیرکل منابع  طبیعی و آبخیزداری اســتان خراسان رضوی با بیان این که با شعار«همه با هم 
جهاد، برای حفاظت از منابع طبیعی« حفاظت از عرصه ها و منابع طبیعی را ســرلوحه کار خود 
قرار داده ایم گفت: هم اکنون 8.2 میلیون هکتار از مجموع 11.8 میلیون هکتار مساحت خراسان 
رضوی را مناطق تحت حفاظت و مدیریت منابع طبیعی تشــکیل می دهد که معادل ۷0 درصد 

مساحت استان است.
فنودی افزود: در حال حاضر 155 مامور یگان حفاظت در اســتان مسوولیت حفاظت و حراست 
از عرصه های منابع طبیعی را بر عهده دارند در حالی که در این زمینه با توجه به اســتانداردهای 
جهانی 140 نیرو کمبود داریم بنابراین مشــارکت مردم در امر حفاظت و صیانت از منابع طبیعی 

امری مهم و ضروری است.
وی با بیان این که از محل اجرای طرحهای آبخیزداری در خراسان رضوی سالانه 450 میلیون 
متر مکعب آب از آبگیری پروژه های آبخیزداری و آبخوان داری این اســتان استحصال می شود 
ادامه داد: از مزایای اصلی طرح های آبخیزداری، کنترل ســیل و رسوب در بالادست حوضه های 

آبخیز سدهای استان است.
وی اضافه کرد: اجرای این پروژه ها با جلوگیری از فرســایش خاک و کنترل رســوبات در داخل 

مخازن سدها باعث افزایش عمر مفید سدها می شود.
مدیرکل منابع  طبیعی و آبخیزداری اســتان خراســان رضوی با بیان این که اجرای پروژه های 
آبخیزداری از ســیلاب های مخرب در خراسان رضوی جلوگیری کرده است گفت: این پروژه ها 

همچنین در جلوگیری از هدر رفت سیلاب تأثیر مهمی داشته اند.
فنودی افزود: از مجموع بیش از 11 میلیون هکتار مساحت خراسان رضوی بیش از هشت میلیون 
هکتار عرصه های مختلف زیرپوشش منابع طبیعی و آبخیزداری است که معادل 4.2 میلیون هکتار 

این سطح دارای توان سیل خیزی بحرانی و فوق بحرانی است.
هم اکنون حدود پنج میلیون و 554 هزار هکتار معادل بیش از 49 درصد از مساحت 11 میلیون 
و 300 هزار هکتاری استان خراسان رضوی را عرصه های بیابانی تشکیل می دهند و 18.4 درصد 

بیابان های کشور در خراسان رضوی قرار دارد.
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صبح امروز از پیامدهای تداوم خشکسالی، تورم مستمر و بیکاری در روستاها گزارش می دهد:

رواج حاشیه نشینی در کاشمر
گسترش پدیده حاشیه نشــینی ظرف دو دهه 
اخیر در کاشــمر واقع در جنوب غربی خراسان 
رضوی این شهر را به ششمین شهر درگیر این 
معضل پیچیده اجتماعی در استان مبدل کرده 

است.
13 درصــد از جمعیت 102 هزار نفری شــهر 
کاشمر حاشیه نشــین و 15۶ هکتار از مجموع 
1400 هکتار مســاحت این شهرستان درگیر 

معضل سکونتگاه غیررسمی است.
تداوم افزون بر دو دهه ای پدیده خشکســالی، 
تورم مســتمر و بیکاری در روستاها منجر به 
مهاجرت روســتاییان به حاشیه شهر کاشمر و 
سکونت 12 هزار نفر در بخش شرقی این شهر 
از شــمال تا جنوب آن شده است. جمعیتی که 
با کمترین امکانات رفاهی، اجتماعی و فرهنگی 
در خانه های نامناســب این محدوده سکونت 

دارند.
9 منطقه مسیل شرقی، حســین آباد، گلشن 
و گوهر، ضلع جنوبی زیارتگاه شــهید مدرس، 
احمد آباد، نرگس شمالی، نرگس جنوبی و نسیم 
جنوبی محله هایی هستند که در کاشمر از آنها 
به عنوان سکونتگاه های غیررسمی یا مناطق 

حاشیه نشین یاد می شود.
در این مناطق اکثر خانواده ها شــغل رســمی 
برای تأمیــن معاش خود ندارنــد و این افراد 
اغلب فاقد مهارت و تخصص و سرمایه هستند. 
برخی از آنها مشاغل کاذب دارند، دستفروشی، 
تکدیگری، زباله گردی وفعالیت های مجرمانه 
از جمله ســرقت، خرید وفروش مواد مخدر و 
دیگر آسیب های اجتماعی در این مناطق بیشتر 

روی می دهد.
خانه ها در لبه مسیل 

بر اساس بررســی های صورت گرفته حاشیه 
مســیل شــرقی با 50.4۶  هکتار بزرگترین 
ســکونتگاه غیررسمی کاشمر اســت که در 
آن براســاس آخرین آمار 805 واحد مسکونی 
ساخته شده و سه هزار و 220 نفر در آنها ساکن 

هستند.
در این منطقه بســیاری از ساخت و سازها در 
حریم و بســتر کانال احداث شــده و وضعیت 
به گونه ای اســت که در صورت جاری شدن 
سیلاب، ســاختمانها تخریب و حوادث بسیار 
ناگوار رخ خواهد داد. حتی بسیاری از منازل از 
گذشته تاکنون بدون رعایت هیچ گونه اصول 
و ضوابط ساختمان سازی در لبه کانال ساخته 
شده و افراد بســیاری در این بخش از حاشیه 

شهر ساکن هستند.
انبوه مشکلات در حسین آباد کاشمر

حسین آباد کاشــمر با 41.53 هکتار رتبه دوم 
سکونتگاه های غیررسمی این شهر را به خود 
اختصاص داده که طی دو دهه گذشته در این 
منطقه حدود 518 واحد مسکونی ساخته شده و 

دو هزار و ۷2 نفر در آن ساکن شده اند.
گرچه این منطقه دومین سکونتگاه غیر رسمی 
کاشمر اعلام شــده اما مشکلاتش به مراتب 
بیشتر از سایر مناطق است به طوریکه فهیمه 
شــیردل یکی از بانوان منطقه حسین آباد که 
از تیرماه ســال 88 در این منطقه ساکن شده 
و اکنون به عنوان نماینده اهالی منطقه پیگیر 
مشکلاتشان اســت گفت: درگیر بودن اغلب 
مردم ســاکن در این محله بــا معضل فقر و 
بیکاری، عدم برخــورداری از گاز، تلفن ثابت، 
آسفالت و راه مناسب، مدرسه، نانوایی، فضای 
سبز، ساخت و ســازهای غیرمجاز در اطراف 
کانال، فقر فرهنگی ناشــی از فقر اقتصادی و 
معضلات اجتماعی مترتب بر آن گوشــه ای از 

مشکلات و معضلات این محل است.
وی افزود: شــغل اغلب مــردان در این محله 
جمــع آوری ضایعات، کارگری، دستفروشــی 
و مشــاغل ناپایدار فصلی و موقت است. اکثر 
قریب به اتفاق مردم این محله از روســتاهای 
منطقه کوهستانی شهرستان کوهسرخ و برخی 
خانوارها نیز از نقاط دیگر شهر کاشمر هستند 

که به این محل مهاجرت کرده اند.
شــیردل عمده ترین دلیــل افزایش مهاجرت 
از روســتاهای کوهســرخ به ایــن محل را 
خشکسالی های پی درپی و از دست رفتن درآمد 
کشــاورزی در این روستاها عنوان کرد و ادامه 
داد: نبود گاز اصلی ترین مشکل منطقه حسین 

آباد است.
وی گفــت: این در حالی اســت کــه نه تنها 
دورافتاده ترین روستاها از همه امکانات مناسب 
و بهداشــتی برخوردارند بلکه به برخی از باغ 
ویلاهای بولوار سید مرتضی در پشت تالار سی 

گل این شهر نیز گازرسانی شده است.
این شــهروند کاشــمر افزود: چون خانواده ها 
مجبورند از نفت یا کپســول گاز استفاده کنند 
چند ماه قبل یکی از کودکان این منطقه براثر 
خوردن نفت جان خود را از دســت داد و یک 
مادر و فرزند نیز در اثر اشکال فنی بخاری نفتی 

دچار سوختگی شدید شدند.
وی ادامه داد: برخی می گویند برای برخورداری 
از امکانات باید در طرف دیگر کانال حسین آباد 
خانه می ساختیم اما با کدام پول؟ ما این زمین ها 
را متری 10 هزار تومان خریدیم اما طرف دیگر 

کانال متری 500 هزار تومان است.

گوهر و گلشن محلاتی در انتظار تحقق وعده ها
محله های گوهر و گلشــن کاشمر که در ضلع 
جنوبی آرامگاه مدرس واقع شده اند در رتبه های 
بعدی از نظر تعداد حاشــیه نشین قرار دارند و 
اکنون 500 خانوار با جمعیت دو هزار و 100 نفر 
در مناطق گوهر و گلشن که در کنار یکدیگرند 

ساکن هستند.
گوهر فاصله ای با شــهر ندارد و زمانی اعیان 
نشینان کاشــمر در آن اقامت داشتند اما امروز 
حال اهالی این منطقه شهر، بدتر از روستاست 
و اهالی خواســتار رفع مشــکلاتی هستند که 
سالها از آنها رنج می برند و معتقدند این محله 
ایــن روزها از گوهر بــودن، تنها کوله باری از 

مشکلات را یدک می کشد.
یکــی از اهالی منطقه گوهر بــا انتقاد از نبود 
امکانات در این محله گفــت: به  رغم تمامی 
قول هایی که برخی از اعضای دور قبلی شورای 
اسلامی داده بودند هنوز یک بوستان کوچک 

در این منطقه احداث نشده است.
حســین رجبی با بیــان اینکه هنــوز برخی 
از خانه هــای این محله فاقد گاز هســتند و 
مجبورند از نفت برای گرمایش استفاده کنند 
افزود: خانواده هــای این منطقه برای رفت و 
آمد مشکل دارند و هیچ وسیله نقلیه ای حاضر 
نیست به این منطقه بیاید مگر اینکه دربست 

باشد.
وی ادامــه داد: در این منطقه چندین دامداری 
وجود دارد که مشکلات بسیار از نظر بهداشتی 
برای اهالی به وجود آورده اســت و با توجه به 
اینکه بوی تعفن این دامداری ها در تابســتان 
بســیار آزار دهنده اســت امیدواریم مسوولان 

مربوطه در این خصوص چاره ای بیندیشند.
یکــی از اهالی منطقه گلشــن نیــز به وجود 
ســگ های ولگرد در این محل اشــاره کرد و 
گفت: از ابتدای شب به خاطر وجود سگ های 
ولگرد و روشنایی کم ، مردم محل به خصوص 

بانوان جرأت بیرون آمدن از خانه را ندارند.
رضا جعفــری افزود: گرچه نــام این محله را 
گلشن گذاشــته اند اما با توجه به مشکلات و 
معضلات آن این منطقه با این اسم همخوانی 

ندارد.
مقصر حاشیه نشینی 

حل مساله حاشیه نشــینی به تنهایی از عهده 
شهرداری خارج اســت، دستگاه های مختلفی 
متولی این پدیده هســتند که همه باید اهتمام 
لازم را در رفع مشــکل و مدیریت آن داشــته 

باشند.
مسوول دبیرخانه ستاد بازآفرینی شهری کاشمر 

با بیان اینکه در حال حاضــر بالغ بر 12 هزار 
و 500 نفر در 9 منطقه حاشــیه و ســکونتگاه 
غیررسمی کاشمر زندگی می کنند و تعدادشان 
هم چنان رو به افزایش است گفت: از مساحت 
هزار و 41۶ هکتاری محدوده شهر 15۶ هکتار 

آن را مناطق حاشیه نشین تشکیل می دهد.
احســان فخرایــی با بیــان اینکه براســاس 
بررســی های صورت گرفته در ســال 9۶ بالغ 
بر 3100 واحد مســکونی غیرمجاز در مناطق 
حاشیه شهر احداث شــده است افزود: حسین 
آباد، گوهر، گلشــن، احمدآبــاد و ضلع غربی 
آرامگاه مــدرس جزو اولین ســکونتگاه های 
غیر رســمی کاشمر هستند که از دو دهه قبل 

ساکنین این مناطق افزایش یافته است.
وی ادامه داد: کاشــمر رتبه ششم را در استان 
از نظر جمعیت حاشیه نشین دارد و اگر برخی 
از واحدها در گذشــته خدماتی را گرفته اند به 
این دلیل بــوده که آن زمان ضوابط و قوانینی 
نبوده و اگر هم قوانینی اعلام شــده بر اجرای 
آن نظارتی انجام نمی شــده و این موجب شده 
اکنون برخی معترض شوند که چرا افرادی در 
خارج از محــدوده، آب و برق و گاز دارند و به 

برخی دیگر خدمات داده نمی شود.
مسوول دبیرخانه ستاد بازآفرینی شهری کاشمر 
گفت: چند سالی است که طرح حاشیه نشینی 
ابلاغ شده و براساس آن ارائه هرگونه خدمات 
به املاک خارج از محدوده ممنوع شــده و اگر 
خدماتی داده شــود تخلف صورت گرفته است 
البته شاید برای ادارات آب، برق، گاز و مخابرات 
دستورالعمل های جداگانه ای ابلاغ شده باشد.

وی با تاکید بر اینکه باید به موضوع حاشــیه 
نشــینی جدی تر پرداخته شــود افــزود: رفع 
مشــکلات حاشــیه نشــینی تنها بر عهده 
شهرداری نیست و تمامی دستگاههای اجرایی 
درگیر هستند و نمی توانند نسبت به این موضوع 

بی تفاوت باشند.
فخرایی با بیان اینکــه 100 درصد واحدهای 
مســکونی خارج از محدوده فاقد سند هستند 
ادامه داد: کســانی که به طور غیر مجاز و در 
حاشــیه ها در زمین های کشــاورزی اقدام به 
ســاخت و ســاز می کنند بعد از مدتی انتظار 
دریافت همه نوع خدمات هم دارند در صورتی 
که خدمات فقــط در آب و برق و گاز خلاصه 
نمی شــود و باید امنیت، امکانات آموزشــی، 
بهداشــت و درمان، آسفالت، روشنایی و امثال 

آن هم برایشان فراهم شود.
وی گفت: منطقه حسین آباد بیشترین جمعیت 
حاشیه نشــین کاشــمر را دارد و به نسبت با 

کمبودهای بسیار مواجه است هرچند شهرداری 
تا حد امکان در مناطق حاشیه نشین خدماتی 

ارائه داده است.
مسوول دبیرخانه ستاد بازآفرینی شهری کاشمر 
با بیان اینکه برای برون رفت از معضل حاشیه 
نشــینی ابتدا باید جلو گسترش آن گرفته شود 
افزود: نمی توان واحدهای ســاخته شــده در 
مناطق حاشیه نشین را تخریب نمود و ساکنان 
آن را بیرون کرد اما حال که حاشــیه نشینی 
شــکل گرفته ابتدا باید مطالعات لازم صورت 
گیرد و محدوده هر منطقه مشخص شده و جلو 
گســترش آن گرفته شود سپس خدمات لازم 
ارائه گردد، البته به شرط آنکه مشکلات سند و 

برخی خلاءها به گونه ای جبران شوند.
وی ادامــه داد: تصمیماتی کــه برای مناطق 
حاشیه نشین گرفته می شــود ضمانت اجرایی 
ندارد به طوریکه با تغییر دولت ها دستورالعمل ها 

و قوانین هم تغییر می کند.
کارشناس اداره طرح و برنامه شهرداری کاشمر 
گفت: به رغم اینکه بسیاری از واحدهای احداث 
شده در خارج از محدوه حکم تخریب دارند اما 
اگر قرار باشــد این حکم اجرا شود باید بیش از 
نصف محله های حاشیه نشین تخریب شوند که 

این اقدام در عمل قابل اجرا نیست.
حاشیه نشینی این روزها بیشتر بر شهر کاشمر 
سایه انداخته که به نظر می آید کم کاری برخی 
مســوولان باعث ایجاد مشــکلاتی در زمینه 
اجرای طرح های مرتبط با این حوزه شده است. 
از سویی باید گفت حاشیه نشینی معضل امروز 
و دیروز شهر کاشمر نیست، بلکه مدت هاست 
چهارمین شهر زیارتی کشور از منظر جذب زائر 

با این مشکل مواجه شده است.
بدون شــک صرف برنامه نوشــتن گرهی از 
مشکل حاشیه نشــینی باز نمی کند و رفع این 
معضل مستلزم عزم و اراده جدی مسوولان و 
تأمین اعتبار لازم است که در این ارتباط شاهد 
هیچ گونه تلاشــی از سوی دســتگاه ها برای 
بهبود وضعیت حاشــیه نشینان نیستیم، زمانی 
می توان به کاهش حاشــیه نشینی در کشور 
امیدوار بود که عدالت اقتصادی در تمامی نقاط 

برقرار شود. 
اگر به مشــاغل خانگی و صنایع دستی قشر 
روســتایی توجه داشته باشــیم شاهد کاهش 
حاشیه نشینی خواهیم بود زیرا این افراد با میل 
و رغبت به مهاجــرت روی نمی آورند بلکه از 
روی ناچاری و برای تأمین معیشت خود  تن به 
مهاجرت داده و برای زندگی حاشیه  شهرها را 

انتخاب می کنند.

بهار ۱4۰۰ ؛ اتمام ساخت مدرسه توسط شهرداری
 در سیستان و بلوچستان 

اجرای ۱۹ هزار و 5۰۰ متر مربع نقاشی دیواری در جشنواره 
خانه بهار مشهد ۱4۰۰ 

معاون مالی و پشتیبانی شهرداری مشهد 
از اتمام پروژه ساخت مدرسه در روستای 
کلانی سیســتان و بلوچستان در بهار 

سال 1400 خبرداد.
به گــزارش صبح امــروز، رضا خواجه 
نائینی با بیان ایــن مطلب اظهار کرد: 
سازمان نوسازی مدارس استان خراسان 
رضوی به عنوان معین مدرســه سازی 
در استان سیستان و بلوچستان تعریف 
شده اســت، از این رو شهرداری مشهد 
تفاهم نامــه ای را به منظور ســاخت 
مدرســه در دورترین نقطه سیستان و 
بلوچستان منقعد کرده و با پیگیری های 
ستاد خدمات اربعین و خیرین شهر-یار، 
مراحل پایانی احــداث آن را دنبال می 

کند.
وی افــزود: این پروژه هــم اکنون در 
مرحله اتمام نصب ســازه اسکلت فلز و 
سقف قرار دارد و برای ادامه روند اجرای 
تفاهم نامه و تکمیل ســاخت مدرسه 

در مرحله ســفت کاری و نازک کاری 
اعتبارات لازم لحاظ شده است.

معاون مالی و پشتیبانی شهرداری مشهد 
تاکید کرد: همچنین در خصوص تجهیز 
این مدرسه جلساتی با مدیران سازمان 

نوسازی مدارس خراسان رضوی برگزار 
و هماهنگی لازم انجام شده است.

روســتای کلانی جزو  اســت  گفتنی 
دورترین روستاهای ایران و در نزدیکی 

مرز با کشور پاکستان واقع شده است.

19 هزار و 500 متر مربع نقاشــی دیواری ســطح یک و دو در 
قالب موضوعات جشنواره خانه بهار مشهد 1400 نظیر طبیعت 

خراسان، مشاهیر، هویت و... در سطح شهر اجرا می شود.
به گزارش صبح امروز، »داســتان هایی از شاهنامه«،«طبیعت 
جاری«،«درخت«،«گونه های گیاهی خراســان«،«باغ انار« با 
بیش از چهار هزار و 500 متر مربع در سطح منطقه یک و »باغ 
انار«،«گالری من«،«تو را می خوانم 2« با ابعادی بالغ بر 2 هزار 

مترمربع در سطح منطقه دو به اجرا در آمده است.
همچنین »بهاران خراسان«،«شهر بهشــت«،«ارٌس«،«خانه 
دوست«،«نوای خراسان« با سه هزار متر مربع مساحت میهمان 
مناطق ســه و چهار است و همچنین »خورشید مشرق«،«باغ 
انار«،«بهار« با ابعادی حــدود به یک هزار متر به دیواره های 
مختلف منطقه پنج نقش بســته است.»شــهر بهشت«،«یک 
تصویــر زیبا«،«نوای بهــاری« در حدود 200 متــر مربع در 
منطقه ۶ جانمایی شــده و »طبیعت شاد و خانواده«،«بهار«،«
تابســتان«،«پاییز«،«برای یوزپلنگ ایرانی«،«برای گوزن زرد 
ایرانی«،«رخــت طبیعت«،«عکــس یادگاری«،«عید دیدنی 
تلفنی«،«گنجینه« با دو هزار متر مربع در مناطق هشــت و نه 
نقش بسته است.نقاشــی دیواری های »خانه دوست«،«گونه 
های گیاهی خراسان«،«پســته کوهی« با یک هزار متر مربع 

در منطقه 10 و »شــکوفا«،«قوچ وحشــی خراسان«،«فرش 
طبیعت«،«نوای خراسان«،«خیر و شر«با دو هزار متر مربع در 
مناطق 11، 12 و ثامن به اجرا در آمده اســت.چهار دیوارنگاری 
بــا عناوین«معراج«،«خط نگاره پیامبــر اعظم«، »پیامبر مهر 
و رحمت« و »وحــی« که درجشــنواره دیوارنگاری حضرت 
محمد)ص( عنوان منتخب را کســب کــرده بودند نیز پس از 
جانمایی دیوار به اجرا در خواهد آمد و شهروندان در نوروز 1400 
شاهد این آثار خواهند بود.همچنین تعداد 11 عدد بشقاب عیدانه 
با موضوع طبیعت و معماری خراســان نیــز پس از طراحی و 
اجرای نقش در کارگاه توسط هنرمندان در نقاط مختلف شهری 

نصب و رونمایی خواهد شد.

مفقودی
برگ سبز خودرو سواری پژو پارس دوگانه سوز مدل 139۶ به شماره پلاک 32 ایران 948 ص 
2۷  شماره موتور 124K110۷584 و شماره شاسی 9HH۷59391 به نام یحیی رمضانی مفقود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
مفقودی

برگ ســبز و سند کمپانی خودرو سواری پراید صبا مدل 13۷8 به شماره پلاک 42 ایران 1۶3 
ص 33  شــماره موتور 115032 و شماره شاسی 14122۷8594۶9۷ به نام غلام رضا صنعتی 

رودی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
مفقودی

برگ ســبز و ســند کمپانی موتور سیکلت ایرانا مدل 138۶ به شــماره پلاک ۷۶۶1۶ - ۷۷3  
شماره موتور 1025012 و شــماره شاسی 1258۶3۷323 به نام شهرام شیرنکی امامیه مفقود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
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مهدی محمدنبی از دبیرکلی فدراسیون 
فوتبال کناره گیری کرد

دبیرکل فدراســیون فوتبال با ارسال نامه ای برای رئیس جدید این فدراسیون از مسئولیت 
خود کناره گیری کرد.به گزارش مهر، مهدی محمدنبی که در یک ســال گذشته به عنوان 
دبیرکل فدراســیون فوتبال فعالیت می کرد پس از انتخاب شــهاب الدین عزیزی خادم به 
عنوان رئیس فدراســیون با ارسال نامه ای به وی از مسئولیت خود کناره گیری کرد.نبی در 
نامه ای خطاب به رئیس و اعضای جدید هیأت رئیســه فدراســیون فوتبال اعلام کرد فضا 
را برای نفرات جدید باز می گذارد و از مســئولیت هایی که در فدراسیون فوتبال داشته است 

کناره گیری می کند.

حضور تیم ملی فوتسال در تورنمنت تایلند
ســرمربی تیم ملی فوتســال ایران ضمن تایید خبر دعوت از این تیم بــه تورنمنت تایلند، از 
احتمال برپایی اردوی آماده ســازی در فروردین خبر داد.به گزارش خبرنگار مهر، فدراسیون 
فوتبال تایلند قصد دارد تورنمنت هشــت جانبه فوتســال را با حضور هشــت کشــور از 28 
اردیبهشت تا 2 خرداد برگزار کند. ایران از جمله کشورهایی است که به این تورنمنت دعوت 
شــده است.سیدمحمد ناظم الشــریعه سرمربی تیم ملی فوتســال ایران در این خصوص به 
خبرنگار مهر، گفت: تا جایی که می دانم قرار اســت تیم های اروپایی مثل فنلاند و هلند هم 
در این تورنمنت حضور داشته باشند. ما هم دعوتنامه را دریافت کردیم و برای حضور در این 
تورنمنت آماده خواهیم شد.وی افزود: علاوه بر این، قرار است تایلند یک تورنمنت دیگر را هم 
نزدیک به جام جهانی فوتسال برگزار کند که به آن تورنمنت هم دعوت شده ایم.سرمربی تیم 
ملی فوتسال ایران درباره زمان برپایی اردوی این تیم، تاکید کرد: با توجه به فاصله بین هفته 

دوم و سوم دور دوم لیگ برتر فوتسال، احتمال دارد در فروردین ماه یک اردو برگزار کنیم.

تداوم پیروزی های برادران عالمیان در تور 
جهانی قطر

روز دوم رقابت هــای تنیس روی میز تــور جهانی در قطر با ثبت یک برد دیگر در کارنامه 
نوشــاد و نیما عالمیان پیگیری شــد.به گزارش »ورزش ســه« از تسنیم، پس از آنکه روز 
گذشــته مســابقات تنیس روی میز تور جهانی در دوحه قطر با معرفــی تیم های برتر در 
بخش دونفره به پایان رســید، از بعدازظهر دیروز )شنبه( مســابقات دیگری تحت عنوان 
تور جهانی Star Contender در همین شــهر آغاز شــد، البته با این تفاوت که تورنمنت 
اخیر دارای امتیاز بیشــتری در رنکینگ جهانی است و به همین دلیل اهمیت بیشتری هم 
دارد.در دور دوم از مرحله مقدماتی، نوشــاد عالمیان با رنکینگ جهانی ۷4 برابر »آن چین 
چن« با رنکینگ جهانی ۶9 با پیروزی ســه بر صفر رســید و گام به دور ســوم گذاشت تا 
برابر ژوآئو مونترو نفر 80 رنکینگ جهانی از پرتغال برود.همچنین نیما عالمیان با رنکینگ 
۶0 جهانی در جدالی نفس گیر با »بنس ماجاروس« از مجارســتان 3 بر 2 به برتری دست 
یافت. نیما در دور بعدی بعدازظهر امروز مقابل آلبرتو مینو از اکوادور با رنکینگ ۷۷ جهانی 

قرار خواهد گرفت.

شهریار مغانلو به پرسپولیس پیوست

شکار سرخ ها از لیگ پرتغال
از  پس  پرتغال  سانتاکلارا  فوتبال  تیم  مهاجم 
پرسپولیس  باشگاه  با  خود  رضایتنامه  دریافت 
مهر،  خبرنگار  گزارش  کرد.به  امضا  قرارداد 
شهریار مغانلو پس از کش و قوس های فراوان 
با عقد قراردادی با باشگاه پرسپولیس به جمع 
شاگردان یحیی گل محمدی در نیم فصل دوم 

رقابت های لیگ برتر اضافه شد.
لیست خرید  در  نیز  تابستان سال جاری  در  او 
یحیی گل محمدی حضور داشت اما ترجیح داد 

از تیم پیکان راهی تیم سانتاکلارا پرتغال شود.
عملکرد نه چندان موفق مغانلو در پرتغال و حضور 
دوباره اش در لیست خرید سرمربی سرخپوشان 
سبب شد تا مسئولان باشگاه پرسپولیس مذاکره 
انتقال  این  انجام  برای  را  با مدیران سانتاکلارا 
رضایتنامه  دریافت  برای  کنند.پرسپولیس  آغاز 
مغانلو حدود ۶0 هزار دلار هزینه کرد تا بتواند این 
بازیکن را به جمع شاگردان یحیی گل محمدی 
در  با حضور  دیروز  نیز عصر  کند.مغانلو  اضافه 
ساختمان باشگاه پرسپولیس قرارداد خود را برای 

حضور در نیم فصل دوم رقابت های لیگ برتر با 
پیراهن این تیم به امضا رساند تا بتواند در خط 
حمله پرسپولیس بازی کند و یکی از خریدهای 
مهم این تیم در زمستان سال جاری لقب بگیرد.
باشگاه پرسپولیس در حالی مغانلو را جذب کرد 
که همچنان با مشکل محرومیت از حضور در 
نقل و انتقالات به دلیل عدم پرداخت مطالبات 

به  و  است  روبرو  خود  پیشین  داخلی  بازیکنان 
نتوانسته کارت بازی مهدی  همین علت هنوز 

ترابی را بگیرد.
مغانلو: هیچ شرطی برای پرسپولیس 

نگذاشتم
بازیکن جدید تیم فوتبال پرسپولیس گفت: برای 
باشگاه بزرگ پرسپولیس هیچ شرطی نگذاشتم و 

این شرط باشگاه پرتغالی بود.
عقد  از  بعد  مغانلو  شهریار  فارس،  گزارش  به 
جمع  در  پرسپولیس  باشگاه  با  رسمی  قرارداد 
خبرنگاران اظهار داشت:  خیلی خوشحالم در این 
یکماه خیلی اذیت شدم و اکنون به پرسپولیس 
باشگاه  بازیکنی آرزویش است که در  آمدم.هر 
بزرگ پرسپولیس بازی کند و خوشحالم که به 

یکی از آرزوهایم رسیدم.وی در مورد نبرد با آل 
کثیر برای حضور در ترکیب اصلی تیم گفت: قرار 
بود پارسال هم با گل محمدی کار کنم اما نشد 
با  خیلی خوشحالم که به پرسپولیس آمده ام و 
تمام توان می جنگم تا برای تیم مثمر ثمر باشم.

باشگاه  برای  که  شرطی  مورد  در  مغانلو 
برای  داشت:  اظهار  کرده  تعیین  پرسپولیس 
باشگاه بزرگ پرسپولیس هیچ شرطی نگذاشتم 
و این شرط باشگاه پرتغالی بود و با آنها صحبت 
کردم که به  پرسپولیس بیایم و برای این باشگاه 

بزرگ هیچ شرطی نگذاشتم.
شرایط  مورد  در  پرسپولیس  جدید  مهاجم 
قراردادش گفت: قراردادم منظم بوده و شرایط 

خوبی دارد.
وی در مورد اینکه چه قولی به هواداران می دهی 
گفت: تنها قولی که می دهم اینکه با تمام توان 

کار می کنم.
مغانلو در مورد شماره پیراهن پیراهنش گفت: این 
را باید با باشگاه صحبت کنیم و از باشگاه بپرسید.

وزارت نیرو
شرکت برق منطقه خراسان
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پنجره نقل و انتقالاتی پرسپولیس باز شد
پنجره نقل و انتقالاتی باشگاه پرسپولیس برای زمستان فصل جاری باز شد.

به گزارش ســایت باشگاه پرسپولیس، با پیگیری های صورت گرفته از ســوی مدیریت باشگاه و با توجه به مستندات موجود درباره اقدامات 
و عملکرد مثبت باشــگاه در پرداخت دیون، پنجره نقل و انتقالات زمســتانی پرســپولیس از سوی فدراسیون فوتبال و کمیته تعیین وضعیت 

فدراسیون، باز اعلام شد و جذب بازیکنان جدید و ثبت نام آنها برای ورود به فهرست تیم بدون مانع قانونی اعلام شد.
این تصمیم در پی آن اتخاذ شد که صحبت های تلفنی و حضوری بسیار در 24 ساعته گذشته صورت گرفت و باشگاه پرسپولیس اسنادی را 

هم در تائید اقدامات خود برای جلب رضایت طلبکاران و بستن پرونده ها ارائه کرد.
بر این اساس اقدام برای ثبت قرارداد مهدی ترابی نیز انجام شد و این بازیکن از هم اکنون مشکلی برای همراهی سرخپوشان در رقابت های 

داخلی و بین المللی نخواهد داشت.

عضو کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال

قلعه نویی باید در تلویزیون عذرخواهی می کرد
عضو کمیته انضباطی فدراســیون فوتبال 
با بیــان اینکه داوران بیــش از هزار بار 
برای بررســی پرونده شکایت از امیر قلعه 
نویی تماس گرفته انــد، گفت: قلعه نویی 
اگــر عذرخواهی می کرد بــه او تخفیف 

می دادیم.
 امیر قلعه نویی ســرمربی تیــم فوتبال 
گل گهــر در تازه تریــن مصاحبه خود از 
کمیته انضباطی فدراســیون فوتبال بابت 
محرومیتش در پی شــکایت داوران لیگ 
برتر گلایه کــرد و گفت که حتی باوجود 
دلجویی از داوران، محروم شــده است. او 
در این مصاحبه از حســن زاده و جاودانی 
رئیس و عضو کمیته انضباطی اسم آورد.

خبرنگار مهر برای بررسی ادعای سرمربی 
گل گهر با رضــا جاودانی تماس گرفت. 
این عضــو کمیته انضباطی فدراســیون 
فوتبال اعلام کرد قلعه نویی باید در یک 
برنامه تلویزیونی از داوران عذرخواهی می 
کــرده و دلجویی او و تماس تلفنی اش با 
داوران چاره کار نبوده است. وی همچنین 
تاکید کرد اگر سوء نیت قلعه نویی اثبات 
سنگین تری  محرومیت  و  جریمه  می شد، 

در انتظارش بود.
مشروح گفتگوی جاودانی در ادامه می آید:

به قلعه نویی دو، سه هفته برای 
عذرخواهی فرصت دادیم

در جلسه ای که با امیر قلعه نویی داشتیم، 
به او دو تا ســه هفته فرصت دادیم تا در 
همان برنامه تلویزیونی - که علیه داوران 
صحبت کرده بود- از داوران عذرخواهی 
کند. او می گفت اگر بخواهم در تلویزیون 
از داوران عذرخواهی کنم برای آن بخش 
بد می شود و از این حرف ها. قطعاً اگر قلعه 
نویی عذرخواهی می کــرد، به او تخفیف 

می دادیم.
»کونته« با یک جمله 800 میلیون 

جریمه و سه جلسه محروم شد
شــما نگاه کنید »کونته« ســرمربی تیم 
اینترمیلان ایتالیا یک جمله به داور گفت 
»همه جا مــی بینمت« و بابت این جمله 
نزدیک بــه 800 میلیون تومان جریمه و 
سه جلسه محروم شد. بین صحبت با داور 
و مقامات رسمی با مقامات عادی تفاوت 

وجود دارد.
رحمتی هم محروم و جریمه شد

در آن جلســه، آقای سهرابی از دپارتمان 
داوری هم حضور داشت. آقای قلعه نویی 
اســتدلال خودش را داشــت ولی دلیل 
نمی شود آن اســتدلال را همه جا عنوان 
کرد. ســیدمهدی رحمتی سرمربی شهر 
خودرو هــم صحبت هایی مطرح کرد که 

هم محروم شد هم جریمه نقدی.

قلعه نویی هم فیلمی به ما نداد
اینکه آقای قلعه نویی اعلام کرده کمیته 
انضباطــی و داوران فیلمی ارائه نکرده اند 
باید بگویم خود ایشــان هم فیلمی به ما 
نداده اســت. ضمن اینکه شــاکی کمیته 
داوران بود و نیازی به فیلم نداشــت. آنها 
شکایت کردند که قلعه نویی به ما تهمت 

زده است.
دلجویی با عذرخواهی فرق دارد

قلعه نویی را به جلســه کمیته انضباطی 
دعــوت کردیم و خواســتیم در همان 
برنامه عذرخواهی کند. آیا شما برنامه ای 
دیدید که قلعــه نویی عذرخواهی کرده 
از  ایشــان عنوان کرده  اینکه  باشــد؟ 
داوران دلجویی کردم با عذرخواهی در 
تلویزیون تفاوت دارد. باید تعادل برقرار 

باشد.
اگر سوء نیت احراز می شد جریمه 

سنگین تری صورت می گرفت
مــن اگر حرفــی می زنم باید شــهامت 
عذرخواهی اش را هم داشــته باشم. اگر 
ســوء نیتی از قلعه نویی می دیدیم قطعاً 
جریمه و محرومیت بیشتر می شد. تخلف 
قلعه نویی احراز شد اما سوء نیت او احراز 
نشــد. درباره ادعای قلعــه نویی مبنی بر 
اشــتباه داوران هم باید بگویم اگر به وی 
ظلمی صورت گرفته اســت، رسیدگی به 

آن در حیطه صلاحیت ما نیست.
داوران بالای هزار بار 

با ما تماس گرفتند
در این شــکایت، داوران هم خیلی خیلی 
جدی پیگیــر بودند. باور کنید بالای هزار 
بار با اعضــای کمیتــه انضباطی تماس 
گرفتند. نمی خواهم بگویم داوران اشــتباه 
نمی کننــد. همه ما اشــتباه می کنیم ولی 
مهم این اســت آدم اگر اشتباهی می کند 

آن را بپذیرد.

واکنش به مطالبه هواداران پرسپولیس 
از دعوای بازیکنان استقلال

یک بحثی در فضای مجازی علیه کمیته 
انضباطی از طرف هواداران پرســپولیس 
شکل گرفته است و مدام سئوال می کنند 
چــرا به دعــوای بازیکنان اســتقلال در 
فرودگاه رســیدگی نشــد. بایــد بگویم 
رسیدگی به این بحث در صلاحیت کمیته 
انضباطی نیست و چیزی هم به ما ارجاع 
نشــد. در قانون آمده است که هر اتفاقی 
خارج از ورزشــگاه رخ بدهــد، در حیطه 

وظایف کمیته اخلاق است.
پرونده ای کامل باشد بیش از یک هفته 

در کمیته انضباطی نمی ماند
در بحث دعوای بازیکنان اســتقلال باید 
کمیتــه اخلاق باید نظر بدهد. این هجمه 
ایجاد شــده ارتباطی به کمیته انضباطی 
ندارد. هر پرونده ای که به کمیته انضباطی 
ارجاع شــود، در صورتی که گزارشات و 
مستندات کامل و آماده باشد، نمی گذاریم 
بیش از یک هفتــه در کمیته بماند. تمام 
پرونده های ما به روز اســت و ســرعت 

مسابقات این را ایجاب می کند.
پرونده رضا شکاری به کمیته انضباطی 

نیامده است
پرونده رضا شــکاری و باشگاه تراکتور به 
کمیتــه انضباطی نیامــده و فکر می کنم 
کمیتــه تعیین وضعیت به آن رســیدگی 
می کند. تنها چیزی که آمد، پرونده رشید 
مظاهــری و تراکتور بود. کمیته انضباطی 
این موضوع که  به  صلاحیت رســیدگی 
فسخ قرارداد قانونی هست یا نه را ندارد. 
اگر تخلفی صورت بگیرد و ارجاع بشــود، 
تعیین  می توانیم رســیدگی کنیم. کمیته 
وضعیت درباره اصل قرارداد نظر می دهد. 
بعضی از قراردادها ســفید امضا می شود و 
طرف می گوید هر چه خواســتی بنویس. 

گاهــی اوقات هم بندی وجــود دارد که 
برای سال دوم و سوم باید توافق صورت 
بگیرد. درست است قرارداد دو یا سه ساله 
اســت ولی باید هر سال از طرف بازیکن 
یا مربی تایید شــود. برای پرونده رشــید 
مظاهری امضای سال دوم و سوم اضافه 

شده بود.
واکنش به ادعای وکیل رشید مظاهری 

و رفع محرومیت تراکتور
در اینکــه وکیل رشــید مظاهری عنوان 
کــرده پولی بــه وی پرداخت نشــده و 
محرومیــت باشــگاه تراکتــور نباید رفع 
می شد، کمیته تعیین وضعیت اجرا کننده 
حکم اســت. ماده 89 آیین نامه انضباطی 
از اجرای احکام قطعی  می گوید هرکسی 
اســتنکاف کند، بار اول فلان قدر جریمه 
و محروم می شــود و برای دفعات بعد در 
صورت تکرار، بــه صورت خودکار جرایم 
سنگین تری در نظر می گیرند بدون احتیاج 
به حکــم محرومیت. این مســئله درباره 
و طرف های حقوقی شدیدتر  باشــگاه ها 

هم هست.
پرونده علیرضا منصوریان در کمیته 

استیناف است
هنوز پرونده ای از رشید مظاهری و تراکتور 
به کمیته انضباطی ارجاع نشده است. باید 
کســی که ذی نفع است به کمیته تعیین 
وضعیت اعــلام کند و شــکایتش را در 
کمیته انضباطی مطــرح کند. تراکتور در 
پرونده علیرضا منصوریان هم این شرایط 
را داشــت. کمیته تعیین وضعیت رای به 
سود منصوریان داد اما این پرونده در حال 
حاضر در کمیته اســتیناف است. تا قطعی 
نشــود، ماده 89 اعمال نمی شود. معمولًا 
فیفا هم یک دوره زمانی را برای باشگاه ها 
در نظر می گیرند تا تراز مالی خود را اعلام 

کنند.
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انحلال جمعیت امام علی به دلیل انحراف از اساسنامه بود
زهرا عابدینی، معاون مشــارکت های ســازمان امــور اجتماعی وزارت 
کشور:موضوع و تاسیس و نظارت بر فعالیت های مردم نهاد توسط وزارت 
کشــور در چارچوب آیین نامه مصوب هیئت وزیران مدیریت می شود.بر 
اســاس آیین نامه جدید نحوه نظارت بر سازمان های مردم نهاد اعم از 
نظارت بر فرآیند تاســیس و فعالیت های آنها و تصمیم گیری در مورد 
تخلفات آنها برعهده شــورایی است که این شورا از 8 نماینده از دستگاه 
های اجرایی و یک نماینده از شورای عالی استانها به عنوان عضو ناظر و 
4 نماینده منتخب تشکل های ملی تشکیل شده است. انحلال جمعیت 
امام علی هم مراحلی طی کرده است و به دلیل عدم تمکین به تذکرات 
شــفاهی و کتبی و عدم انحراف از اساسنامه و شفاف نبودن امور مالی، 
شورای ملی توسعه و حمایت از تشکل های مردم نهاد تصمیم به انحلال 

این جمعیت گرفت./ایرنا

»سعید محمد« از قرارگاه خاتم الانبیا رفت
سردار سرلشکر حســین سلامی فرمانده کل ســپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی در حکمی سردار سرتیپ دوم پاسدار سید حسین هوشی سادات 
را به ســمت فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا )ص( سپاه منصوب 
کرد. فرمانده کل سپاه همچنین با قدردانی از زحمات و تلاش های سردار 
سرتیپ دوم پاسدار ســعید محمد طی دوره تصدی فرماندهی قرارگاه 
ســازندگی خاتم الانبیا)ص( وی را به عنوان مشــاور فرمانده کل سپاه 

منصوب کرد./ایسنا

شرط روحانی برای فعال شدن برجام از سوی ایران
رییس جمهور در دیــدار وزیر امور خارجه ایرلند گفت: شــورای امنیت 
می بایســت در برابر دولت قبلی آمریکا بدلیــل نقض قطعنامه برخورد 
مناسب انجام می داد. ایران متعهد به برجام و حفظ آن بوده و تنها طرفی 
است که برای آن هزینه پرداخته است اما این وضع نمی تواند به همین 
شکل تداوم یابد. برای حفظ و احیاء برجام اجرای کامل قطعنامه 2231 

شورای امنیت سازمان ملل از سوی همه اعضای برجام ضروری است.

پزشکیان کاندیدای ریاست جمهوری، یا نایب رئیسی مجلس؟
مســعود پزشکیان از نمایندگان باســابقه مجلس محسوب می شود .او 
گزینه اصلی فراکســیون اقلیت برای نایب رییس مجلس است.با شروع 
به کار مجلس دهم به عنوان عضوی از فراکسیون امید و با حمایت این 
فراکســیون به نایب رییسی نخست مجلس رسید. پزشکیان اما اگرچه 
پشت پرده همکاری های تشکیلاتی خود را با میانه روهای دوره یازدهم 
آغاز کرده اما بیرون مجلس خبری از همکاری و همراهی تشکیلاتی او 
به  خصوص با »جبهه اصلاحات ایران« نیســت. شاید به این دلیل که 
قصد دارد فعلا به  دور از تحرکات انتخاباتی و جدا از اصلاح طلبان فعالیت 

کند و به قول مطهری مستقل بماند./اعتماد

اگر هاشمی بود، با بایدن چه می کرد؟

آیت ا... هاشــمی استاد دوگانه سازی به نفع نظام بود؛ نه در داخل و برای 
تفرقه اندازی در کشور، بلکه در سیاســت خارجی و برای منافع اندوزی 
نظام. نســخه آیت ا... هاشــمی برای ترامپ، »مهار دیوانه« بود. امروز 
نه تنها نســخه »مهار دیوانه« درباره ترامپ به ثمر نشسته که فرصت 
اســتثنایی دوگانه ترامپ- بایدن هم روبه روی ما قرار گرفته است. پس 
اگر آیت ا... هاشمی امروز زنده بود، نسخه تقویت دوقطبی ترامپ- بایدن 
را می پیچید. جالب است که برگ برنده این استراتژی هم امروز در دست 
خود ماست؛ با کارت برنده ای به نام برجام که ترامپ دنبال خواندن فاتحه 

آن بود و بایدن قول احیای آن را داده است!/آرمان

فرزندان هاشمی رفسنجانی چه اختلافی با هم دارند؟
فاطمه هاشمی به بحث های شکل گرفته بین محسن رفسنجانی و فائزه 
هاشمی نسبت به انتخابات ایالات متحده آمریکا و دونالد ترامپ واکنش 
نشــان داد و گفت: »اصلا دعوا و تنشی میان فائزه و محسن به وجود 
نیامد، بالاخره افراد برای بیان نظراتشان آزادند و همانطور که یاسر گفت 
این گونه اظهارنظرهاست که به آزادی بیان معنا می بخشد. بعضی افراد 
اصلا انعطاف پذیر نیســتند نه فقط نســبت به نظر فائزه، بلکه هرکسی 
که صحبت می کند موضع گیری می کنند؛ هنوز عادت نکردیم که حرف 
مخالفمان را اگر خوب هم نباشد حداقل بشنویم. هنوز یاد نگرفتیم اگر 
جوابی هم داریم لااقل منطقی و محترمانــه آن را بیان کنیم./روزنامه 

آرمان

پایه لرزان کرسی ریاست قالیباف
هرچند روزهای اول روی کار آمدن پارلمان، نمایندگانی بودند که در مدح 
و تملق قالیباف، شب شعر راه می انداختند اما بعد از مدتی کم کم کاستی ها 
در اداره جلسات عیان تر شد و دیگر نه تنها خبری از مدیحه سرایی نبود 
بلکه انتقادات تند و تیز اهالی خانه ملت گریبان رئیس و هیات رئیســه 
مجلس را گرفت.این روزها چند دستگی و تردید درباره انتخاب محمدباقر 
قالیباف برای ریاست مجلس در انتخابات سال آینده هیات رئیسه بیشتر 
شده است.اقلیت اصلاح طلب و مستقل مجلس یازدهم گویی از انفعال 
و ســکوت خارج شــده و می خواهند نقش اقلیت پر نفوذ را بازی کنند.

جــلال محمودزاده، نماینده اصلاح طلب مجلس از ائتلافی در بین این 
دو طیف نمایندگان خبر می دهد که براساس آن قرار است حاجی بابایی 
را رقیب قالیباف در ریاســت مجلس 1400 کنند.بنا به گفته محمودزاده 
احتمال تغییر قالیباف وجــود دارد و نمی توان گفت صد در صد قالیباف 
رئیس مجلس در ســال آینده خواهد بود. محمودزاده تاکید می کند: » 
اصلاح طلبان انقدر نیرو ندارند که بتوانند نائب رئیس عوض کنند و مثلا 
پزشــکیان نائب رئیس شود اما در دیگر کرسی ها مانند ناظران و دبیران 

می توانیم گزینه هایی را معرفی کنیم.«

به تدریج موج احمدی نژاد هم فروکش خواهد کرد
عبدالرضــا داوری:مهم ترین اختــلاف نظر بنده با آقــای احمدی نژاد 
که از ماه ها پیش در جلســات خصوصی یا کاری مطرح می شــد شیوه 

سیاست ورزی ایشان اســت.خود آقای احمدی نژاد هم می داند که حتما 
رد صلاحیت خواهد شد ولی تحلیلش این است که شرایط تغییر می کند 
و در اثر این تغییر شــرایط تا اردیبهشــت ماه، نظام ناچار خواهد شد او 
را تاییــد صلاحیت کند. اما قطعا چنین اتفاقی نخواهد افتاد. احمدی نژاد 
مشغول زندگی  و فعالیت های دانشگاهی اش است و بعد از رد صلاحیتش 
در انتخابات 1400، با توجه به ســنش، که دیگر ۶5 ســاله شده است، 
و نیز با توجه به نوع سیاســت ورزی اش که فــارغ از تعامل با نهادهای 
قدرت اســت، به تدریج موج احمدی نژاد هم فروکش خواهد کرد. آقای 
احمدی نژاد، بخصوص از سال 9۶ به بعد، همواره منتظر یک اتفاق است./

اعتمادآنلاین

شورای نگهبان، باید رویه خود را تغییر دهد
محمد غرضی، فعال سیاســی گفت: مطالبه عمومی تغییر رویه شورای 
نگهبان است. مجموعه قدرت سیاسی به دلیل گرفتاری هایی که پیش 
آمده اســت باید نگران نحوه حضور مردم در انتخابات باشد. اگر شورای 
نگهبــان واقعاً دنبال حضور مردم در انتخابات 1400 اســت، باید راه را 
درازتر و وسیع تر ببیند. گروه های سیاسی به قدری بد عمل کرده اند که 
مردم به سیاسیون پشت کرده اند. احزاب باید اقرار کنند که روش هایشان 
با جمهوریت و اسلامیت خواهی تناقضی آشکار داشت. اصلی ترین مشکل 

ما سوءمدیریت و سوءاستفاده است/ اعتمادآنلاین

محمود میرلوحی: ناطق نوری نامزد شود ردصلاحیت می شود
فعال سیاسی اصلاح طلب درباره احتمال حضور ناطق نوری در انتخابات 
1400 گفت: تردیدی نیســت که ناطق نوری تحت هیچ شرایطی نامزد 
نمی شــود اگر هم بیاید بعید می دانم شــورای نگهبــان آقای ناطق را 
تأییدصلاحیت کند؛ همان طور که در سال92 برخلاف پیش بینی ها آقای 

هاشمی ردصلاحیت شد.

فاضل میبدی: عامل گناه فقر است، نه دوچرخه سواری
عضو مجمع محققین و مدرســین حوزه علمیه قم در مطلبی نوشــت: 
دوچرخه سواری هرگز باعث ترویــج گناه در جامعه نخواهـد بود. در هیچ 
بخشی از فقه، شرع و قانون نیز حرمتی برای این امر وجود ندارد. کسانی 
که حلال خدا را حرام می کنند گناه را ترویج می کنند. اگر ســوال شود 
که مهم ترین عامل گناه در کشــور چیست؟ باید پاسخ داد فقر و تفاوت 

طبقاتی عامل اصلی این امر است.

گلایه امام جمعه لواسان از پرونده قدیمی باستی هیلز
گلایه امام جمعه لواســان از یک پرونده خیلی قدیمی؛ چرا با مســببان 
ایجاد باســتی هیلز برخورد نمی شود؟حجت الاسلام لواسانی امام جمعه 

لواسان گفت: باســتی هیلز اوایل دهه هشتاد در لواسان ساخته شده و 
بعد از مدت ها هیچ برخوردی هم با مســببان این تخلف مثل شــهردار 
وقت و آقایی که پتروشیمی دارد، صورت نمی گیرد. 120 هکتار زمین را 
از فئودال ها مصادره کردند، چرا به شخص دیگری فروختند؟ چه فرقی 

کرد؟

زاکانی: تا بحث تحریم های ظالمانه وجود دارد FATF رأی 
نمی آورد

 FATF رئیس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی گفت: تصویب
بندی به پای اقتصاد کشــور است.علیرضا زاکانی در جمع خبرنگاران با 
اشــاره به بررســی جوانب FATF اظهار داشت: اف ای تی اف کمکی به 
رفع تحریم ها و انتقال پول به کشــور و تسهیل مراودات کاری و پولی 
نمی کند بلکه بندی به پای اقتصاد کشور است.رئیس مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی افزود: FATF آسیب پذیری ما را چندبرابر می کند 
و اگر راهکاری برای دور زدن تحریم های ظالمانه وجود داشــته باشــد 
تــا نفت را صادر و پول را به کشــور منتقل کنیم، پذیرش FATF مانع 
از آن می شــود.وی تصریح کرد: در واقع با پذیــرش آن و به اصطلاح 
شفاف ســازی، دســت های خود را در اقتصاد و دور زدن تحریم ها برای 
دشــمن رو می کنیم و هیچ عقل سلیمی این را نمی پذیرد.نماینده مردم 
قم در مجلس بیان کرد: دولت برای پذیرش FATF شــروطی را مطرح 
کرد که باید گفت اصلًا شــرط پذیر نیســت و اگر کشور به آن بپیوندد، 
 FATF در ابتدای بهانه جویی های دیگری قــرار می گیریم، در حقیقت

موضوع سیاسی است و اصلًا تخصصی نیست.

هاشمی طبا: ظریف یا هرکس که خواهان اصلاح امور باشد 
اصلاح طلب است

مصطفی هاشمی طبا، فعال سیاســی درباره اینکه آیا محمدجواد ظریف 
اصلاح طلب محسوب می شود یا خیر، به »نامه نیوز« گفت: »اصلاح طلب 
بــودن مدال ندارد که بر دوش یک نفر نصب شــود و بر دوش دیگری 
نصب نشــود؛ هرکســی که افکارش اصلاح طلبانه باشد، اصلاح طلب 
است. برخی طوری رفتار می کنند که انگار باید برای احراز اصلاح طلب 
بودن افراد امتحان گرفته شود! من متوجه نمی شوم این خط کشی ها از 
کجاست و چه فایده ای دارد؟ با این اوصاف آقای ظریف یا هرکسی که 
فکر خوبی داشته باشد و خواهان اصلاح امور باشد، اصلاح طلب است«.او 
ادامه داد: »ما اکنون اصولگرا می شناسیم که به هیچ وجه اصولگرا نیست 
و اصلاح طلب هم می شناســیم که هیچ یک از تفکراتش با اصلاحات 
هم خوان نیست«.او درباره اینکه احتمال دارد در نهایت اصلاح طلبان به 
سمت نامزد ائتلافی بروند یا خیر، بیان کرد: »گفتم که این خط کشی ها 
منسوخ شده است و چه کســی می تواند بگوید چه فردی اصلاح طلب 

اســت یا نه؟ اما حــالا اینکه اصلاح طلبان در نهاد انتخاباتی شــان چه 
چــه فردی حمایت می کنند، بحث چندان مهمی نیســت زیرا اول باید 
بررســی شود که آیا ســرمایه اجتماعی اصلاح طلبان به میدان می آیند 
خیر؟«او درباره وضعیت ســرمایه اجتماعــی اصلاح طلبان در انتخابات 
ریاست جمهوری سال آینده اظهار کرد: »هنوز مردم نسبت به انتخابات 
بی تفاوتند و می گویند مهم نیست که کسی و از چه جناحی رئیس جمهور 
می شود، مهم این اســت که مشکلاتمان را حل کند. یک زمانی مردم 
حســاس بودند که نامزد اصلاح طلب رأی بیــاورد یا اصولگرا اما اکنون 
این طور نیستند. من تصور می کنم تغییر ویژه ای تا انتخابات در نگاه مردم 
نسبت به انتخابات ایجاد نشود و مشارکتی مانند انتخابات مجلس یازدهم 

در اسفند98 را شاهد باشیم«.

نمازی: آمدن احمدی نژاد بازی رئیسی را بهم می زند
علی محمد نمازی، عضو شورای مرکزی کارگزاران، یکی از اصلاح طلبانی 
است که وجوه مثبت کاندیداتوری رئیسی را نیز مورد توجه قرار می دهد. 
او در گفت وگویی با »آزادی« ضمن تایید این موضوع که »کاندیداتوری 
احتمالی آقای رئیسی از یک منظر کار اصلاح طلبان را سخت می کند« 
گفت: »آمدن رئیسی احتمالا موجب ائتلاف در جبهه اصولگرایان شده 
و باعث می شــود که غیر از احمدی نژاد، همه کاندیدا های این جریان 
میــدان را ترک کنند. طبیعی اســت که ائتلاف فراگیــر آنان به ضرر 
جبهــه اصلاح طلبان خواهد بود.«وی تاکید کرد: »اما از منظر دیگر این 
کاندیداتوری به نفع اصلاح طلبان است چراکه رقابت را جدی تر می کند. 
به هرحال همیشه اصلاح طلبان در انتخابات هایی پیروز شده اند که آرای 
خاکستری به سبد آنان ریخته است. در این انتخابات نیز اگر رئیسی بیاید، 
آرای خاکستری به کاندیدای اصلاح طلب خواهد رسید.«نمازی همچنین 
گفت: »برخی از اصولگرایان تصور می کنند که تمرکز رئیسی بر مسائل 
و مشکلات اقتصادی و معیشتی راه گشا و موجب پیروزی اوست در حال 
که اگر احمدی نژاد در صحنه بماند، با توجه به اینکه اســتاد شعار های 
مبتنی بر معیشــت و رفاه و اشتغال است، نظر توده مردم را جلب خواهد 
کرد و رئیســی به جایی نمی رســد. در صورتی که او رد صلاحیت شده 
یا کاندیدا نشــود نیز یک نکته مهم مطرح خواهد بود.«این عضو حزب 
کارگزاران تاکید کرد: »درست است که احتمالا آقای رئیسی با شعار های 
معیشــتی و ... می تواند بر توده های مردم اثر بگذارد، اما قشــر متوسط 
به بالا می دانند که اگر مســائل سیاست خارجی بهبود نیابد و شایسته 
سالاری نشود، معیشــت نمی تواند سامان یابد. بهبود اوضاع صادرات و 
واردات و همچنین جذب سرمایه خارجی لازمه بهبود وضعیت معیشتی 
مردم اســت و تصور نمی کنم که در صورت ریاســت جمهوری رئیسی 

سرمایه گذار های خارجی تمایلی برای ورود به ایران داشته باشند.«
منبع: تابناک
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